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Anya - még ha - szülő is 
mindig anya marad!

Gyöngéden ölelő ka-
rok és anyaillat. Vajh hány 
gyerek álmodik erről hiába 
nap-nap után. A szeretet, a 
biztonság, a védettség váy-
gyától hideg éjszakákon.

Hideg takaró, rongyos 
játékmackó, éles villany-
fény reggel, semmi kedves 
szó, sehol anya csilingelő, 
édes hangja. Hideg kakaót 
nyomnak a kezedbe, pedig 
anya tudná, hogy mennyire 
utálod. Te a citromos-mé-
zes teát szereted. És nem 
mersz sírni, mert azt csak 
gyengéknek meg a cses-
csemőknek szabad, te meg 
már erős, edzett nagy gye-
rek vagy. Különben is, ki 
vigasztalana meg? Egyedül 
vagy, egyes egyedül.

Ezek a drámai gondolatok 
akkor is megfordulnak egy 
gyerek fejében, ha semmi alapja nincs. Em-
lékszem, amikor én gyerek voltam, anyám 
hányszor feddett meg. Pedig nem voltam 
én rossz gyerek, csak eleven. Ilyenkor dü-
hös voltam, néha sírtam-ríttam is. Felhábo-
rodtam, hogy engem nem szeretnek. Sőt, 
az anyám az, aki nem szeret. Nem ért meg 
engem senki sem. Leültem nagy kuvasz kuy-
tyánk mellé, átöleltem a nyakát és úgy sír-
tam el a fülébe: kutya életünk van, hallod-e.

És vajon hányszor jut eszébe a kamaszok-
nak, hogy útra kéne kelni, elhagyni mindent 
és mindenkit, kifutni a világból. Egyedül, ma-
gányosan, minek is lenne vele más, hiszen 
senki sem szereti. Legalább békén hagyják.

Az én fejemben és valószínűleg a tiéd-

ben is megfordultak már 
ehhez hasonló gondolatok. 
Tudod, amikor anya örökre 
szülővé változott.

Haragszol, és ő is. De 
szerencsére ő sohasem so-
káig. Ő már csak ilyen. Az 
anyák már csak ilyenek.

Aztán a gyermekkor 
elmúlik, felnősz és édes-
anyád hálás, hogy újra az 
vagy, aki régen voltál: az 
ő pici gyermeke. Csak egy 
felnőtt ember eszével. Arra 
gondolsz, hogy anya vég-
re megváltozott. Végre 
megért téged, végre tudja, 
hogy mitől vagy boldog.

Évek múlva, mikor előz-
ször feddi meg unokáit 
haragos szemmel, majd 
elfordul, és huncutul elmo-
solyodik, elgondolkodsz, 
hogy talán mégsem úgy 
vannak a dolgok, ahogy te 
korábban elképzelted. És 

rájössz a nagy igazságra: anya nem 
változott semmit. Te nőttél fel!

Talán szégyellni fogod magad, szeretnéd 
visszaforgatni az idő kerekét, hogy mindent 
másképp csinálj, de nem lehet. Gyűjts erőt 
és bátorságot ahhoz, hogy ha eljön ez a pil-
lanat, elmondhasd neki, mit érzel. Mert eljön 
ez a pillanat, biztos lehetsz benne.

Bárhogy is lesz, anya csak mosolyog, 
ő már régen elfelejtette az egészet. Mert 
ő édesanya, mert ő éppen attól édesanya, 
hogy feltétel nélkül szeret és megbocsát. 
Mindig. Akkor is, ha rossz voltál, vagy csak 
éppen eleven.

Mondi Viktor

Gondolatok anyák napjára
Utólag is sok szeretettel és megbecsüléssel köszönt 

a szerkesztőség minden édesanyát! 
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Pünkösd ünnepe

Jöjj, Szentlélek Istenünk,
Add a mennyből érzenünk 
Fényességed sugarát.

Jöjj, szegények atyja te,
Bőkezűség Istene,
Lelkünk fényed hassa át.

Édességes vigaszunk,
Drága vendég, szomjazunk,
Édes lélekújulás! 

Fáradottnak könnyülés,
Tikkadónak enyhülés,
Sírónak vigasztalás.

Boldogságos, tiszta fény
Szállj meg szívünk rejtekén,
Híveidnek napja légy!

Pünkösd vasárnapján (május 27.)  a vasárnapi 
rend szerint megszokott időben lesz szentmise 
a rákóczifalvi templomban: délelőtt 10 órakor. 

Pünkösdhétfő a II. Vatikáni Zsinat liturgiai reformja 
előtt volt olyan ünnep, mint pl. a húsvéthétfő, vagy 
a karácsony másnapja. Azóta a helyi hagyományra 
van bízva, hogy külön megünneplik-e ezt a 
napot. Bár az állami rend szerint munkaszünet, a 

Ihleted ha fényt nem ad,
Emberszívben ellohad
Minden érő, minden ép.

Mosd meg, ami szennyezett,
Asszúságra hints vizet,
Orvosold a sebhelyet. 

Simogasd a darabost,
Fölmelengesd a fagyost,
Útra vidd, ki tévelyeg.

Add, vegyék el híveid,
Kik hitük beléd vetik,
Hétszeres kegyelmedet.

Jámbornak jutalmazást,
Engedj boldog kimúlást,
Mindörökké mennyeket.

Jöjj Szentlélek..!
Pünkösd ünnepén a keresztény egyház 

(felekezettől függetlenül) a Szentlélek 
kiáradását ünnepli: azt az eseményt, 
amikor Krisztus feltámadása után 
az 50. napon (innen az elnevezés: 
ötvenedik=pentekosztesz -- > 
pünkösd) az apostolokra leszállt a 
Szentlélek. Valóra vált Jézus ígérete: 
„Elküldöm nektek a Vigasztalót, 
aki majd eszetekbe juttat mindent, 

amit mondtam nektek.” – Az egyház azóta 
is a Szentlélekre hagyatkozva hirdeti 
az üdvösség jóhírét, az Evangéliumot. 
Az Isten szeretetének Lelke erőt, 
bátorítást, lelki sebeinkre gyógyulást, 
ad. Az első pünkösdkor indult útjára 
az Egyház élete. Ma is, minden 
évben a kereszténység megújulásáért 
imádkozunk ezen az ünnepen.

(Pünkösdi szekvencia –a pünkösdi szentmisében elhangzó ének; Sík Sándor fordítása)

templomban külön ünnepi miserend nem lesz.
Ezen a napon, május 28-án, délelőtt 10 órakor Martfűn, 

a Szent Tamás templomban; délután 4 órakor Szolnokon, 
a Belvárosi Nagytemplomban kerül előadásra az Ablak a 
Fényre c. könnyűzenei oratórium, amely Kaszap István 
életéről szól, és szövege az ő naplója alapján készült. 
Szerzője: Barczi Zsolt, előadja: A KITEZ (Kaszap 
István Turai Emlékzenekar), vezényel: Kómár István. 
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Energiatakarékosabbá tennék az iskolát
Rákóczifalva az Észak-Alföldi Fejlesztési Tanács 

támogatásával tenné energiatakarékosabbá az általános 
iskolát. A tervek szerint az iskola régi és új épületében, 
valamint a sportcsarnokban korszerű hőszigetelő 
nyílászárókra cserélnék a régi ajtókat és ablakokat. 
Ugyanakkor a fűtési rendszert is korszerűsítenék. Az 56 
millió forintos beruházáshoz közel 40 milliós támogatást 
remél az önkormányzat. A képviselő-testület döntése 
szerint ugyanakkor a 16 millió forintos önerőt hitelből 
fedeznék. A korszerűsítés eredményeképpen azonban igen 
jelentős lesz a megtakarítás. A számítások szerint ugyanis 
45 százalékkal csökkenne a földgázfelhasználás és 40 
százalékkal a vízfogyasztás. 

Megszüntetnék a társulást
A rákóczifalvi képviselők is támogatták a 

Településrendezési és Műszaki Társulás megszüntetését. 
Az önkormányzat ugyanis már tavaly döntött arról, hogy 
kilép a társulásból. Erre azonban jogszabályok szerint 
csupán az év végével lenne módja a falunak. Az elmúlt 
hetekben azonban több más önkormányzat is jelezte, 
kilépne a társulásból. Ennek oka, hogy idén jelentősen 
megemelkedett az önkormányzatoktól kért hozzájárulás 
összege. Rákóczifalvának például az eddigi 138 ezer 
forint helyet több mint egymilliót kellene fizetni. A többlet
forintokra pedig azért van szükség, mert a szervezet az 
elmúlt esztendőt veszteséggel zárta. A társulás ugyanis 
már korábban felvette több település rendezési tervének 
elkészítéséért járó díjat. A tervek azonban még nem minden 
esetben készültek el. A társulás ügyvezetői pedig olyan 
kötelezettségeket is vállaltak, melyek nem kapcsolódtak 
társulás tevékenységéhez.

Összeolvadó intézmények
Rákóczifalván egyetlen intézményben működik tovább az 

Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény 
és a Művelődési, Sport Szabadidő Központ és Könyvtár. 
A képviselők ugyanis legutóbbi ülésükön jóváhagyták az 
Általános Művelődési Központ (ÁMK) létrehozásának 
tervét. Az átszervezés nyomán az intézmények megőrzik 
szakmai önállóságukat, sőt a költségvetésüket is külön 
tervezhetik meg. Csökken ugyanakkor az adminisztráció, és 
kevesebb lesz a vezetők száma is. Az ÁMK igazgatójának 
munkáját ugyanis a két tagintézmény vezetője segíti majd. 
Az új intézmény július 1-jével jön létre. A nyáron ugyanis 
nyugdíjba megy a Művelődési központ vezetője, és lejár 
az iskola igazgatójának megbízatása is. Az ÁMK igazgatói 
tisztére pályázatot ír ki az önkormányzat.

Kampány a parlagfű ellen
Rákóczifalva is csatlakozik a megyei parlagfű-

mentesítési alaphoz. A településnek — lakosságszám 
arányosan — 55 ezer forinttal kell hozzájárulnia a szervezet 
működéséhez. A képviselő-testület ugyanakkor döntött arról 
is, hogy pályázatot nyújtanak be az alaphoz. Tájékoztató 
anyagok készítésével, akció napok szervezésével kívánják 
a lakosok figyelmét felhívni a parlagfű elleni védekezés
fontosságára, illetve megismertetni e növény környezet és 
egészségkárosító hatásait.  A cél, hogy a településen élők 
közül minél többen gondoskodjanak lakókörnyezetükben 
és a település elhanyagolt részein a parlagfű irtásáról. A 
több mint egymillió forintos programhoz 800 ezer forintos 
támogatást remélnek a megyei parlagfű-mentesítési 
alaptól.

Óvodai beiratkozás
Rákóczifalván idén is két nap várták a Virágoskert 

Óvodába a jelentkezőket. Április 26-án 8-16 óráig, még 
másnap, április 27-én 8-12 óráig írathatták be gyermeküket 
a szülők.

Egyelőre változatlan az orvosi ügylet
Rákóczifalva is csatlakozott azon településekhez, 

melyek a Szolnoki Kistérségi Többcélú Társulás keretében 
kívánják biztosítani az orvosi ügyeletet. Az ehhez 
szükséges közbeszerzési eljárás azonban még nem zárult 
le. Az időközben bekövetkezett változások miatt ugyanis 
a pályázatot újból ki kell írni. Azért, hogy átmeneti 
időszakban se maradjon orvosi ügylet nélkül a település, az 
önkormányzat támogatta a szerződés meghosszabbítását, 
a feladatot jelenleg is ellátó, abonyi székhelyű Sanamed 
Kht.-vel. 

Neve lett a külterületnek
Immár hivatalosan is Rocsa tanya a neve Rákóczifalva 

egyik külterületének. A településrészt eddig is így ismerték 
a nagyközségben, ám hivatalos elnevezés híján, ezt a 
különböző dokumentumokba nem lehetett bevezetni. 
Éppen ezért kezdeményezte egy magánszemély a közterület 
elnevezését. 

Kibővült kistérségi feladatok
Rákóczifalva tovább bővítette azoknak a feladatoknak 

a körét, melyet a többcélú kistérségi társulás keretén belül 
látnak el a településen. A rákóczifalvi székhellyel működő 
Kistérségi Szociális és Gyermekjóléti Alapszolgáltatási 
Központ feladata lett ugyanis a házi segítségnyújtás és az 
idősek nappali ellátása is.

2007. Negyedik szám
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Figyelmeztető jelzőkészülék

TÁJÉKOZTATÓ   a rákóczifalvi civilszervezetek 2007. évi támogatásáról

Rákóczifalva határában már áll az a sebességmérő és 
figyelmeztetőberendezés,mellyelaSzolnokrólérkezőautósokat
kívánják lassításra bírni.  A 442-es úton az elmúlt években 
jelentősen megnőtt és felgyorsult a forgalom. A falut kettészelő 
úton gyakran alig lehetett átkelni is. Az önkormányzat az elmúlt 
években már többször foglalkozott azzal, hogy miként lehetne 
a balesetveszélyt csökkenteni. A forgalom lassítását szolgáló 
korábbi elképzeléseket azonban a közút kezelője elutasította. 
Nemrég azonban egy pályázat révén 350 ezer forinttal olcsóbban 
sikerült az önkormányzatnak a sebességmérőt és figyelmeztetőt
megvásárolnia. A képviselő-testület több helyszínt is 
megvizsgált, hogy hol működhetne legeredményesebben a 
berendezés. A készüléket végül is a  település Szolnok felőli 
szélén, a helységnévtábla és a Nádas kocsma közötti szakaszon 
állították fel. A jelzőkészülék jelzi a közeledő jármű sebességét, 
és lassításra kéri, ha az meghaladja az 50 km/h-t.

Rákóczifalva Nagyközségi Önkormányzat Képviselő-
testülete pályázatot írt ki a helyi civil szervezetek 
számára 2007-ben működésük, megvalósuló programjaik 
támogatására. Pályázni lehetett működési költségekre, 
programszervezéssel kapcsolatos költségekre, egyéb 
felmerülő költségekre. 

24 szervezet nyújtott be pályázatot, összesen 7.034.512 
Ft-ra. Hat szervezet nem élt a pályázati lehetőséggel. 

A 2007 januárjában megalakult Rákóczifalvai Madár 
és Természetvédő Kör, a 2007 márciusában hivatalosan 
megalakult Rákóczi Lap Baráti Kör, illetve a március 30-
án bejelentkezett Rákóczifalva Római Katolikus Templom 
Énekkara idén még nem részesülhet pályázati támogatásban, 
mivel képviselő-testületi határozat szerint előző év augusztus 
31-ig megalakult civilszervezet részesülhet pályázati 
támogatásban. Fenti szervezetek részére a 30.000 Ft-os 
alanyi jogú támogatást nyújtja az önkormányzat. 

A költségvetési rendeletben elkülönített, 2007. évben 
rendelkezésre álló keret mértéke, mely a civil szervezetek 

részére adható: 4.000.000 Ft. 
A hivatalos honlapon táblázatban megtekinthető 

valamennyi civil szervezet  pályázati igénye, a megítélt 
pályázati, valamint az alanyi jogon juttatott támogatás. 
A döntésnél a Bíráló Bizottság szempontjai az alábbiak 
voltak:   

-A civil szervezet által a támogatás igénylésére 
meghatározott cél és annak összhangja az önkormányzat és 
a község érdekeivel.

-Önerő megléte és mértéke.
-Pályázott összeg nagysága.
-Jelentős létszámú lakossági csoportokat megmozgató 

rendezvények szervezése. 
-Több helyi civil szervezet együttműködésével 

megvalósuló projektek.
A támogatási összeggel 2007. december 31-ig szükséges 

elszámolni a szervezeteknek, a megjelölt támogatott 
programhoz kapcsolódó számlákkal. A képviselő-testület 
írásos beszámolót is kér a programok megvalósulásáról.

2007. április végén értesítést küldtünk valamennyi 
ingatlantulajdonos  részére a közműfejlesztési 
hozzájárulásról. 

Az elmúlt napok tapasztalatai és visszajelzései alapján, 
sajnálatos módon sokuk félreértette a kapott értesítőt. A 
félreértések tisztázása megtörtént, azon ügyfeleknél, akik 
felkeresték a Polgármesteri Hivatal adócsoportját.

Továbbra is  rendelkezésükre áll az adócsoport.
       

TÁJÉKOZTATÓ a közműfejlesztési (csatorna) hozzájárulásról

2007. Negyedik szám
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Közbiztonsági tanácskozás

A település közbiztonságával kapcsolatban újabb 
megbeszélést tartottak a közelmúltban, a Polgármesteri 
Hivatalban. Ezúttal a rendőrség és a helyi vendéglátó ipari 
egységek üzemeltetői is meghívást kaptak a tanácskozásra. 
A hivatal képviselőin túl, 11 helyi vendéglátó egységet 
üzemeltető, és az alábbiak vettek részt a találkozón: 

• Bozorádi János rendőr alezredes, a JNSZ Megyei 
Rendőr-főkapitányság Bűnmegelőzési Osztály vezetője

•Fábián Sándor rendőr őrnagy, a Szolnoki 
Rendőrkapitányság Bűnmegelőzési Alosztály vezetője

•Mihalik Zsolt r. főhadnagy, az Őr-járőr Alosztály 
vezetője

•Kultsár Krisztián r. törzszászlós, rákóczifalvai körzeti 
megbízott

•Mézes Emil r. őrmester, rákóczifalvai körzeti megbízott
•Vadász Istvánné, a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola, 

és AMI igazgatója
•Császiné Csáti Réka az integrált intézmény megbízott 

vezetője
•Lázárné Csendes Mónika, a Szolnoki Kistérségi Szociális 

Alapszolgáltatási Központ igazgatója
•Baloghné Gajdos Julianna a Szolnoki Kistérségi 

Szociális Alapszolgáltatási Központ családgondozója
•Nagyné Németh Margit, a II. Rákóczi Ferenc Általános 

Iskola és AMI gyermekvédelmi referense
•Fábián Erika ifjúsági referens
A megbeszélésen tájékoztattuk a vendéglátó egységet 

üzemeltető képviselőket a településen a közelmúltban 
bekövetkezett negatív eseményekkel kapcsolatosan. 
Az iskola igazgatója Vadász Istvánné, valamint Nagyné 
Németh Margit gyermekvédelmi referens ismertette az 
iskoláskorú gyermekek körében tapasztalt problémákat. 
Kértük valamennyi jelenlévő együttműködését, hogy közös 
fellépéssel meg tudjuk előzni az olyan eseteket, amelyek 
nemrégiben történtek. 

A rendőrség képviselői részéről tájékoztató hangzott el 
az alkohol, kábítószer-fogyasztással, illetve terjesztéssel 
kapcsolatos közös megelőzés és a hatékony együttműködés 
lehetséges módjairól. Ismertették a „Biztonságos 
szórakozóhely” projektet. A meghirdetett program lényege, 
hogy a vendéglátói pari egységek üzemeltetői megjelölnek 
olyan időpontokat, amikor nem szolgálnak ki szeszesitalt. 
Ezzel biztosítják azt, hogy a fiatalok szórakozása zavartalan
legyen, vagyis biliárdozhatnak, dartsozhatnak, dohányfüst 
és alkohol nélkül. Kérték őket a záróra betartására, illetve 
arra, hogy a fiatalok védelmében ne szolgálják ki a 18 éven
aluliakat szeszesitallal, dohányáruval. 

A jelenlévő vállalkozók közül többen jelezték, hogy 
részt kívánnak venni ebben a programban, mivel jó ötletnek 
tartják. A programban részt venni kívánók vállalták azt 
is, hogy a rendőrség folyamatosan ellenőrzi a megadott 

időpontokban őket. 
Az új kezdeményezésben Rákóczifalva 

referenciatelepülésként szeretne részt venni, biztosítva 
ezzel a településen élő ifjúság alkohol- és dohánymentes 
szórakozási lehetőségét. Az önkormányzat hozzáállását 
mind a rendőrség, mind a vendéglátóhelyek képviselői 
példaértékűnek találták. 

A megbeszélés arra is alkalmat adott, hogy bemutatkozzon 
Rákóczifalva új körzeti megbízottja. Mézes Emil rendőr 
őrmester úr, aki Pálinkás István úr helyét vette át, és 2007. 
április 1-je óta lát el szolgálatot községünkben. A lakosok 
bizalommal fordulhatnak hozzá a rendőrség hatáskörébe 
tartozó ügyekkel. Kértük a fiatal, agilis rendőr segítségét a
gyors és hatékony ügyintézésben. 

Több alkalommal jelezték a településen élők, hogy nincs 
rendőr a községben. Ezzel kapcsolatosan tájékoztatjuk 
a lakosságot, hogy Mézes Emil rendőr őrmester körzeti 
megbízott úr mellett, Kultsár Krisztián rendőr törzszászlós 
és Major Tamás rendőr törzszászlós urak is Rákóczifalva 
területén teljesítenek szolgálatot. 

Elérhetőségeik:
Rákóczifalva Nagyközség Rendőrség
Cím: Rákóczifalva, Szabadság tér 2.
Telefonszám: 107, 112, 56/501-600
Mézes Emil r. őrmester 
06/30/3323-174

Kultsár Krisztián r. törzszászlós
06/30/3838-009

Major Tamás r. törzszászlós
06/30/3323-177
Fogadó óra:
Minden páros héten hétfőn 17.00-19.00
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2007. december 31. napjáig minden állampolgár jogosult 
az egészségügyi szolgáltatásra, és a baleseti egészségügyi 
ellátásra a megfelelő mértékű vizitdíj megfizetése ellenében.
2008. január 1. napjától csak azok az állampolgárok lesznek 
jogosultak egészségügyi ellátásra, akik különböző jogviszony 

alapján, ill. járulék megfizetése mellett egészségügyi ellátásra
szereznek jogosultságot. A baleset egészségügyi ellátás 
továbbra is alanyi jogon illett meg mindenkit.

Az alábbi táblázat részletesen tartalmazza azokat a 
személyeket, akik biztosítással rendelkeznek.

A.) BIZTOSÍTOTTAK  
Foglalkoztatott személyek 

� munkaviszonyban, 
� köztisztvisel�i,
� közalkalmazotti, 
� fegyveres szolgálati  
jogviszonyban állók  

� megbízási,  
� vállalkozási, 
� bedolgozói 
jogviszonyban állók 

� gazdasági társaságok tagjai 
(társas vállalkozók)  

E jogviszonyok bejelentését a foglalkoztató teljesíti az állami adóhatósághoz.  

Önfoglalkoztatók 
egyéni vállalkozók biztosított mez�gazdasági �stermel�k

E tevékenységükr�l a bejelentést maguknak kell teljesíteniük az állami adóhatósághoz. 
Munkanélküli (álláskeresési) ellátásban részesül�k

� álláskeresési támogatásban, 
pl. álláskeresési járadékban, munkanélküli járadékban, stb. részesül�k

Az álláskeresési támogatásban részesül�ket a munkaügyi központ (állami foglalkoztatási szerv) köteles 
bejelenteni az állami adóhatósághoz. 

B.)  JOGOSULTAK  
Közép- és fels�fokú oktatási intézmény nappali tagozatán tanuló/hallgató (nagykorú) 

Bejelentésére az intézmény vezet�je kötelezett az OEP felé 
Különböz� ellátásban részesül� személyek 

- gyed, 
- gyes,  
- gyermek-nevelési 
támogatás 

- munkaviszony 
megsz�nését követ�
passzív ellátás (pl. 
táppénz)  

- ápolás díj,  
- rendszeres szociális 
segély

- nyugdíjak,  
- nyugdíjszer�
ellátások 

- szociálisan 
rászorultak,  
- szociális 
intézményben 
elhelyezettek

Az ellátás folyósításának kezdetét és megsz�nését az ellátást folyósító szerv köteles bejelenteni az OEP-nek. 
A szociálisan rászorult személyt a települési önkormányzat jegyz�je, a szociális intézményben elhelyezett 
személyt az intézmény vezet�je jelenti be az OEP-re. 

Egyéni bejelentés alapján jogosultak 
A megváltozott munkaképesség� személy, ha a 
munkaképesség- csökkenése az 50 százalékot eléri, és 
az illetékes hatóság (Országos Orvosszakért�i Intézet) 
erre vonatkozó igazolásával (szakvéleményével) 
rendelkezik.
Az a személy, aki a reá irányadó nyugdíjkorhatárt 
betöltötte és a jövedelme nem haladja meg a 
minimálbér 30 százalékát (jelenleg 19.650,-Ft-ot). 

Figyelem!
Ha az állampolgár e két kategória valamelyikébe 
tartozik, egyénileg kell a lakóhely szerint illetékes 
megyei egészségbiztosítási pénztárnál jelentkeznie, 
mert a „Bejelent� lap” kitöltése és az igazolások 
bemutatása mellett kerülhet be a nyilvántartásba.  

Járulékfizetéssel szerzett jogosultság 
Egészségügyi szolgáltatási járulékot fizet� belföldi 
magánszemélyek 

Egyéni bejelentkezés járulékfizetésre az állami 
adóhatóságnál

Egészségügyi szolgáltatásra megállapodást köt�
külföldi személyek 

Megállapodás-kötési lehet�ség a lakóhely (tartózkodási 
hely) szerinti megyei egészségbiztosítási pénztárnál  

Tájékoztató  2007. április 1. napjától érvényben lévő szabályokról az egészségügyi ellátással kapcsolatban

2007. Negyedik szám



8

Egészségügyi szolgáltatásra és baleseti egészségügyi 
szolgáltatásra jogosult továbbá az, akinek részére a település 
polgármestere a szociális rászorultság tényéről hatósági 
bizonyítványt állít ki. A kiállított hatósági bizonyítványokról 
a jegyző nyilvántartást vezet.

Feltételei:
•családban élő esetén, családjában az egy főre jutó nettó 

havi jövedelem nem haladja meg a mindenkori öregségi 
nyugdíj legkisebb összegének 100 % - át, 27.130 Ft – ot, 
vagyonnal nem rendelkezik

•egyedülélő, és jövedelme nem haladja a mindenkori 
öregségi nyugdíj legkisebb összegének a 150 % - át, azaz a 
40.695 Ft – ot és vagyonnal nem rendelkezik

A bizonyítvány tartalmazza: 
•a rászoruló személy nevét, 
•lakcímét, 
•TAJ számát, 
•a rászorultság tényét, 
•az igazolás érvényességi idejét.
A hatósági bizonyítvány érvényességi ideje legfeljebb 

egy év.
Járulékfizetés alapjának igazolása
Azok, akik nem rendelkeznek biztosítással és 

egészségügyi szolgáltatásra más módon nem jogosultak 
csak az egészségügyi szolgáltatási járulék megfizetése
ellenében szerezhetnek jogot az egészségügyi szolgáltatások 

igénybevételére.
A települési önkormányzat polgármestere a járulékfizetés

alapjának meghatározása céljából, kérelemre hatósági 
bizonyítványt állít ki. A kiállított hatósági bizonyítványokról 
a jegyző nyilvántartást vezet, és bejelentési kötelezettséget 
teljesít a társadalombiztosítási igazgatási szerv és az állami 
adóhatóság felé.

Feltételei:
A kérelmező saját és családtagjai jövedelmére vonatkozó 

igazolás alapján, annak a személynek, akinek a családjában 
az egy főre jutó havi jövedelem a mindenkori öregségi 
nyugdíj legkisebb összegének a 100 % - át meghaladja, 
de nem haladja meg a teljes munkaidőben foglalkoztatott 
munkavállaló részére megállapított személyi alapbér 
mindenkori kötelező legkisebb összegét. Az egy főre jutó 
jövedelem 27131 – 65500 Ft között van.

A bizonyítvány tartalmazza:
•a kérelmező személy nevét, 
•lakcímét, 
•TAJ számát, 
•a családban az egy főre jutó jövedelem összegét.
•az igazolás érvényességi idejét.

A témával kapcsolatban bővebb felvilágosítást ad:
Dérné Elekes Mónika szociális ügyintéző
Kupeczki Krisztina gyámügyi ügyintéző

Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

Tájékoztató  2007. április 1. napjától érvényben lévő szabályokról az egészségügyi ellátással kapcsolatban

Akciócsoportunk az Összefogás Sárrét Jövőéért 
Akciócsoport meghívására részt vett a nagyrábéi I. Sárrét 
Íze Fesztiválon és benevezett a rendezvény keretein belül 
megrendezett főzőversenyre is.

A főzőversenyen 54 csapat indult. Akciócsoportunk a 38-
as rajtszámmal, CONVOY pörkölttel és lekváros buktával 
nevezett.

Az elkészült műveket négytagú zsűri értékelte. A zsűri 
tagjai között volt többek között a debreceni Aranybika 
Szálló protokoll felelőse, valamint Balogh Edina, a Barátok 
Közt Kingája, a 2003. év Miss Hungary első helyezettje is.

A nap rendkívül jó hangulatban telt, melyhez hozzájárult 
a szép, napos idő és a változatos programok is.

A nap folyamán a LEADER Központ több munkatársa 
is látogatást tett sátrunknál, valamint számos, értékes 
ismeretségre tettünk szert, melyet a LEADER Programban 
is jó eséllyel kamatoztathatunk.

A nap megkoronázása az eredményhirdetés volt, 
amelyen a cipóban tálalt chilis babos, gyöngyhagymás 
marhapörköltünket és lekváros buktánkat ezüst fokozatra 
értékelte a zsűri.

Külön szeretnénk köszönetet mondani a rákóczifalvai 
Kuruc Kenyér Kft-nek és kiemelten Nagy Tímeának, hogy a 
felajánlott lekváros buktákkal hozzájárult akciócsoportunk 
sikeréhez.

EZÜST FOKOZAT AZ I. SÁRRÉT ÍZE FESZTIVÁL FŐZŐVERSENYÉN!
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2007. március 26-27. között Spanyolországban Cantabria 
tartományban Santanderben, illetve Torrelavegában a TOWN 
TWINNING Európai Uniós projekt keretében konferenciát 
tartottak. A házigazda spanyolok mellett Rákóczifalva, a 
lengyel Wierzchoslawice, és a görög Veria városok vettek 
részt, mint együttműködő partnerek. 

A házigazda Juan José Sota Verdión a Cantabriai 
Önkormányzat közigazgatási feladatokért felelős 
vezérigazgatója köszöntötte a konferencia résztvevőit, 
majd előadásában kiemelte annak fontosságát, hogy 
hogyan váljunk az EU polgárává, hogyan tegyük a világot 
szolidárissá. Hangsúlyozta, nagyon fontos a párbeszéd az EU 
tagállamok, és azok polgáraival, azért, hogy képesek legyünk 
megbirkózni a közös problémákkal. Ugyanakkor szükséges 
hangsúlyozni, hogy vannak közös értékeink, amelyeket 
hatékonyan csak közösen tudunk fejleszteni. Mindent meg 
kell tennünk annak érdekében, hogy előmozdítsuk a közös, 
és aktív EU polgárságot.

José Félix Garcia Calleja a Cantabriai Önkormányzat 
Európai ügyek együttműködésekért és fejlesztésekért 
felelős vezérigazgatója előadásában kiemelte; „Fontos hogy 
közösen részt vegyünk az ilyen és hasonló projektekben, 
aminek most az ad külön aktualitást, hogy az idén ünnepeljük 
az EU fennállásának 50. évfordulóját. Az elmúlt 50 év alatt 
a történelem produkált jó és rossz dolgokat, de mindenképp 
fontos, hogy tudjunk ezekből közösen tanulni. Európa 
minden tagállamában alapvetően egyformák vagyunk, ezért 
nagyon fontos, hogy szolidaritást és demokráciát hozzunk 
létre annak érdekében, hogy a korábban és a most csatlakozott 
országok békében és demokráciában élhessenek.”

„Mindenképpen olyan irányelveket és együttműködést 
kell kidolgozni, amelyek elősegítik a közös EU polgárság 
kialakulását. Sok helyen megfordultunk, sok emberrel 
találkoztunk, és azt tapasztaltuk mindenhol, hogy az 
összefogás menyire szükséges. A mi mostani találkozónk 

Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K
TOWN TWINNING PROGRAM – „SKILLS FOR TOWN TWINNING” PROJEKT

BEMUTATKOZOTT RÁKÓCZIFALVA
is ezt támasztja alá. A TOWN TWINING programban 
mindenképpen lényeges, hogy az állampolgáraink tudatában 
legyenek a testvérvárosi kapcsolatok fontosságának. 
Folyamatosan szükség van olyan „közös politikára” 
amelyek még gyorsabb fejlődést tesznek lehetővé. Az 
egyes tagországok polgárainak tisztán és érthetően 
kell elmagyarázni a demokráciának és a testvérvárosi 
kapcsolatoknak a lényegét. Mióta működnek a testvérvárosi 
kapcsolatok, a helyi és a regionális önkormányzatok 
segítségével, sokkal közelebbi és jobb kapcsolatot tudtunk 
kiépíteni más kultúrákkal. Ez a fajta tudás segít abban, hogy 
európai állampolgárokká váljunk.” 

A konferencia keretében Rákóczifalva is bemutatkozott. 
Településünk jellegzetességeit, életformánkat ismerhették 
meg uniós partnereink. Az általunk tartott prezentációt mind 
a házigazdák, mind pedig a konferencia résztvevői nagy 
érdeklődéssel, és megelégedettséggel fogadták.

Lejegyezte: Dr. Varga János jegyző

LAKOSSÁGI TÁJÉKOZTATÓ 
A ZÖLDHULLADÉK

 ELHELYEZÉSÉRŐL!

Tisztelt Rákóczifalvi Lakosok!

Az ingatlanokon tavasszal keletkező zöldhulladékok 
elhelyezése gondot okoz a lakosságnak a szeméttelep 
bezárása óta, helyben nincs hová elhelyezni a keletkezett 
hulladékokat.

Az Önkormányzat  kialakított egy erre alkalmas 
tároló helyet, amely lehetővé teszi Önök részére a 
temető végében a Tisza út  felől lévő kijelölt területre 
a zöldhulladék – ágak, kerti hulladék, levágott fű – 
kiszállítását, elhelyezését.

A hulladék a helyszínen 500 Ft/m3 lerakási díj 
befizetésével lerakható az elkerített gyűjtő területen,
hétfő-vasárnap 7.00-18.00-ig. 

A kijelölt területen és környékén semmilyen más 
hulladék, szemét nem rakható le. Aki a fent felsoroltaktól 
eltérő más hulladékot elhelyez a környéken  az 
szabálysértést követ el és pénzbírságra kötelezheti a 
Polgármesteri Hívatal.

Az összegyűjtött zöldhulladékot a Falugondnokság 
Kft gépi berendezéssel összezuzza, aprítja komposztnak, 
ami helyben újra hasznosítható lesz.

  
Tóth Lajos 

polgármester
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KÖ Z B I Z TO N S Á G

Nyugállományba vonultak a településünkön szolgáló 
rendőrök, Nagy József és Pálinkás István urak. A hosszú évek 
alatt a település lakói megszokták személyüket, bizalommal 
voltak irántuk, jó együttműködést tudtak kialakítani az itt 
élőkkel.  Munkájukért köszönet illeti meg őket.

A váltás kapcsán beszélgettem ifj. Mézes Emil rendőr 
őrmesterrel, (ő a településünk „szülöttje”) aki, 2007. április 
01-je óta teljesít szolgálatot és a körzeti megbízott 
csoport vezetőjével, Kultsár 
Krisztián rendőr törzszászlóssal. 
A KMB csoport harmadik, 
településünkön szolgálatot 
teljesítő tagja Major Tamás rendőr 
törzszászlós nem tudott részt venni 
a beszélgetésen, mert jelenleg is 
szolgálati feladatot látott el.

Arra kértem Őket, beszéljenek 
munkájukról, feladataikról, a 
település gondjairól, rendőr 
szemmel nézve.

Szandaszőllős mellett 
Rákóczifalva és Szajol települések 
együtt alkotnak egy körzeti 
megbízotti csoportot. Ez azt jelenti, 
hogy a szolgálat során ezekre a 
helyekre is ki kell vonulnunk, 
intézkedni. A rendőrségi munkák 
közül az egyik legösszetettebb 
a körzeti megbízott munkája, 
közterületi járőr szolgálatot lát 
el, bűnügyekben nyomoz, ha kell, 
közlekedési szabálysértésekben 
intézkedik.

Jelenlétünk nehezen észrevehető, 
hiszen nem a régről megszokott 
RENDŐRSÉG feliratú szolgálati gépkocsikat használjuk. 
Sem a szolgálati, sem a civil autójukon nincs felirat. Szükség 
esetén civil ruhában is –szolgálatba lépve- intézkedünk.

Elmondásuk szerint településünk viszonylag csendes, 
többségében békés, törvénytisztelő emberek lakják. Munkát 
számukra elsősorban olyan esetek adnak, amelyek szinte 
ma minden más településen is előfordulnak, pl.: garázda 
fiatalok, idősebb emberek ellen elkövetett trükkös lopások,
közlekedési szabálysértések.

Azokkal a fiatalokkal van baj, akik alkohol hatására
elvesztik az önkontrolljukat, vagy esetleg ki sem alakult 
náluk egy elvárható erkölcsi norma. Nagyon meghatározó 
náluk a családi háttér, a baráti társaság. Ismerve szokásaikat, 
a helyi programokat, ezért a veszélyeztetett időszakokban 
itt vagyunk, jelenlétünkkel vigyázzuk a rendet. Ma már 
nincs olyan szabály, hogy este 10 óra után fiatalkorúak

Kik vigyáznak a falu nyugalmára?
nem tartózkodhatnak az utcán. Velük szemben intézkedni 
csak akkor van jogosultságunk, ha szabálysértést vagy 
bűncselekményt követnek el, illetve ha láthatóan olyan 
állapotban vannak, amely ön- és közveszélyes lehet. 
Legnagyobb szerepe a szülőnek lenne, mert igaz, hogy 
jogszabály nem tiltja a 14 év alatti gyerekek éjszakai 
közterületen történő tartózkodását, de nekik késő este 
inkább otthon lenne a helyük. Előfordult, hogy hajnali 

órában ittas kiskorút kísértünk 
haza, és legjobban a szülő volt 
felháborodva, nem a gyermeke 
állapotán, hanem a rendőrök 
segítségén.  

Úgy gondolom, az sem volt jó, 
amikor a régi időkben a csendőrök 
teljhatalommal rendelkezve, 
nagy szigorral tartatták be a 
rendet. Régi magyar filmekben
láttam, hogy amikor pl. beléptek 
a kocsmába, még a légy is 
befejezte a zümmögést. Félelmetes 
tekintélyük, szigorú követelményeik 
riadalmat keltettek amerre jártak. 
Ehhez az időszakhoz képest óriási 
a változás, amely a rendőrségen 
belül is végbement. Önök ezt 
hogyan látják?  Ugyanakkor 
sokszor érzem azt, jó lenne, 
ha az akkori kemény, szigorú 
fellépésükből, intézkedésükből 
még ma is lenne! 

A változások következtében 
mérföldkövekkel előbbre jutottunk 
azoktól az időszakoktól. Ma már 
nem karhatalom a rendőrség, 

demokráciában élünk, minden állampolgárnak alapvető 
emberi jogai vannak. A jogok mellett kötelezettségek is 
terhelik az állampolgárokat, melyek betartatása munkánk 
részét képezi.  Törvényeink meghatározzák, hogyan kell 
eljárni, mikor lehet intézkedni, s nekünk ennek megfelelően, 
ezek betartásával kell dolgozni.

Szoros kapcsolatot tartunk fenn a családsegítő 
szolgálattal, a gyermekvédelmi felelőssel. Célunk a segítés, 
ezáltal a bűncselekmények megelőzése. Jó, és rendszeres 
a kapcsolatunk a faluban működő polgárőrökkel, akik 
nagyobb rendezvényeken segítenek a biztosításban, 
illetve mintegy jelzőrendszer működnek, hiszen számos 
információt kapunk tőlük.

Helyi lakosként azt tapasztalom, szerencsére bűnözői 
csoportok nincsenek a településen, országosan is 
„elhíresült” nagy bűnözőt nem adott a falu az országnak. 
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múltban felállított sebességmérő tábla, amely a Szolnok 
felől érkezőket tájékoztatja a haladási sebességükről, és 
figyelmeztet a lassításra. A balesetek megelőzése miatt nagy
szükség lenne arra, hogy a közlekedésben résztvevők jobban 
tiszteljék a közlekedési szabályokat, betartsák azokat. 
Ha lakott területen 50 km/óra a megengedett sebesség, 
akkor annyival kell közlekedni, nem 55-tel, vagy 60 km/
órával. A gyorshajtás elkövetőivel szemben alkalmazott 
jogszabályokban, a közeljövőben változás várható, a 
felelősségre vonás alól nem lehet majd kibújni. 

Az utóbbi időben egyre többen használják a kvadot, 
mellyel a közúti forgalomban nem volna szabad közlekedni. 
Az ilyen járművek tulajdonosai ezért veszik az útirányt a 
gátnak, lenn a Tiszánál a tanösvénynek, okozva ezzel károkat. 
A Tisza mindkét partja 1-1 km-es sávban tájvédelmi körzet, 
ezért erre a területre alapvetően más szabályok vonatkoznak. 
Tájvédelmi körzetben külön engedély nélkül gépjárművel 
közlekedni nem szabad. Az erről informáló táblát hamarosan 
felállítják. A gáton is csak az engedéllyel rendelkező járművek 
mehetnek, más autók nem.

Nem tudom mennyire publikus, de Önöknél e jelentkezik-e 
az egész gazdaságban megnyilvánuló nehéz anyagi helyzet, 
a pénzügyi megszorítás?  Önök küszködnek-e létszám-
hiánnyal? Magam is azoknak a táborába tartozom, akik 
szívesen vennék, ha még több rendőr lenne a közterületeken! 
Úgy vélem jelenlétükkel sok embert késztetnének a szabályok 
betartására, azaz nagy visszatartó erőt képviselnének.   

Körzeti megbízott csoportunkban nincs létszámhiány. 
Gépjárműveink vannak. Mint rendvédelmi szervnek biztosítani 
kell a lakosság nyugodt környezetét, az ország békés életét. 
Munkánkhoz sok segítséget kapunk a polgármesteri hivataltól 
is. 

A történelem minden társadalmi rendjében voltak és vannak 
olyan emberek, akik számára a törvények és más személyek 
tisztelete a saját érdekeik mögé helyeződött. Amíg ez így 
lesz, addig szükség van a munkánkra. Az lenne a jó, ha a rend 
fenntartása úgy valósulna meg, hogy a mi munkánk csak egy 
iránymutatást adna a törvényes élet kereteinek betartásában, 
és nem kellene intézkedni, bírságolni. 

Ha személyesen nem találnak bennünket a Szabadság téren 
lévő irodában, szükség esetén bármikor ingyenesen hívható a 
107 vagy a 112 segélyhívó szám, azon tehetnek bejelentést. 
Amennyiben a helyi körzeti megbízottat szeretnék elérni, az 
ő szolgálati mobilszáma: 30/33 23 174. Minden páros hét 
hétfőjén délután 17-19 óráig irodájukban fogadóórát tartunk.

Beszélgetésünk végén kérem, adjanak jó tanácsokat, 
melyek betartásával elkerülhetőek a nem kívánt esetek!

Az emberek járjanak nyitott szemmel, ne legyenek 
hiszékenyek!  Ne adjanak kínálkozó lehetőséget azok 
számára, akik ilyen szándékkal figyelik a házakat.
Bármennyire szomorú is, be kell látni, védeni kell értékeinket.  

Folytatás a 27. oldalon 

Milyen napi feladatokat kell megoldaniuk?
Az előzőekben már említett fiatalkorúak mellett többször

előfordult idősebb személyek sérelmére elkövetett trükkös 
lopás. Amióta a közüzemi díjakat már nem havonta 
készpénzben szedik be a cégek alkalmazottai, azóta 
szerencsére az ilyen jellegű esetek száma jelentősen csökkent. 
Valószínűleg a sok negatív példa is bizalmatlanabbá tette 
az embereket, mert ma már csak ritkán engednek be 
a lakásukba idegen személyeket, hiába csöngetnek be 
egy pohár vízért vagy eladó portékával. De a csábítóan 
alacsony ár, a kedvezőnek tűnő lehetőség mégis van, akiket 
elragad. Télen tűzifát árultak gépjárművekről. A gyanútlan 
vásárló örült, hogy helybe hozták a fát. Mérlegelésre ilyen 
esetekben nincs lehetőség. Szemrevételezés alapján köttetik 
meg az üzlet. Az eladók, hogy minél nagyobbnak látszódjon 
a farakás még gumiabroncsokat is tettek a fa közé, amely 
persze csak a behordáskor derült ki, de akkorra az eladónak 
már nyoma sincs.  

Meg kell említeni a közlekedési szabálysértéseket 
is. A településen sokan kerékpároznak, de vannak, akik 
nem szabályosan teszik ezt. Mint a közlekedés minden 
résztvevőjére, rájuk is vonatkozik a KRESZ. A kerékpárnak 
és vezetőjének alkalmasnak kell lennie a közlekedésben 
való részvételre. Rendkívül fontos az éjszakai láthatóság, 
a megfelelő világítás, és az, hogy ittasan ne üljenek fel 
a kerékpárra. Már egy üveg sör elfogyasztása után az 
alkoholszint arra a mértékre emelkedik a vérben, amely 
kizárja a közlekedésben való részvételt. A személyi adatait 
hitelesen tartalmazó okmányt –személyi igazolványt, 
vezetői engedélyt, útlevelet, és a lakcímkártyát mindenkinek 
magánál kell tartania. Ezt nehezen fogadják el az emberek, 
pedig gondoljanak bele, hogy egy balesetnél milyen 
nehézségbe ütközik azonosítani az áldozatot, ha nincsenek 
nála az okmányok, és eszméletlen állapotban van.

A faluban számos kocsma hivatal működik. Előtte szép 
számban sorakoznak a kerékpárok!

Igen ezért említettem meg a fentieket. Ha valaki alkoholt 
fogyaszt, akkor ne üljön fel a biciklire!

A település főutcáján a 442-es sz. úton a közlekedés 
kritikusnak mondható. Kerékpárral közlekedni szinte 
öngyilkosság. A megnövekedett forgalom, a közlekedési 
morál együtt okozzák, hogy sok a baleset, veszélyes az 
útszakasz. Hogyan tudják ezt a helyzetet kezelni?   

Átütő megoldást az elkerülő út megépítése jelentené, hiszen 
az kivezetné a forgalmat a faluból. Segítséget jelenthetne a 
község két szélén forgalomcsillapító középsziget kiépítése, 
szintbeli lassító bordázat kialakításával, hasonlóképpen, 
mint Rákócziújfaluban vagy Martfűn is. Ez a Közútkezelő 
KHT hatásköre. Fekvőrendőr kialakítására főúton nincs 
lehetőség. A két főút kereszteződésében (Rákóczi és Szent 
László Király út) a helyszűke miatt körforgalom kialakítása 
nem lehetséges, pedig ez lassította volna a forgalmat. 
Segítséget jelent a gyakorlati tapasztalatok szerint a közel- 
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Éppen egy éve, hogy Milosits Dániel átvette 
Polgármesteri Dicséretét a település kulturális eseményein 
való aktív részvételéért, munkájáért.

„Igyekszem a jövőben is az eddigi eredmények alapján 
dolgozni”- ígérte. S lám, ígéretét máris teljesítette, egy 
újabb sikerrel bizonyította tehetségét:

Ezt az elismerést Celldömölkön kaptam, ahol kétévente 
rendeznek országos színházi találkozót, amely mára már 
nemzetközivé bővült, a Soltis 
Lajos Színház keretein belül. 
Soltis Lajos egy elég ismert 
színész volt, aki egy tragikus 
autóbalesetben halt meg, vele 
volt két fiatal színész, egy fiú és
egy lány, akik szintén életüket 
vesztették. A fiút Kurucz
Lászlónak hívták,- ez a díj az ő 
nevéhez kapcsolódik.

Ezek a fesztiválok meghívásos 
alapon működnek,- lehet 
promóciós anyagot küldeni, s a 
színház igazgatósága kiválogatja 
azokat az előadásokat, amelyeket 
szeretnének a fesztiválon látni.

Ez a darab egy japán butoh 
technikával fölépült előadás, 
amiben ketten játszunk. (A butoh 
két szóból áll, a bu jelenti a táncot, 
a toh pedig a „földön toporogni”.) 
Színésztársam, Kolláth Betta, ő 7-
8 éve van a Híd Színháznál, s két 
évvel ezelőtt kapta meg a Csehov 
Leánykérés című darabunkra a 
legjobb női főszereplőnek járó 
díjat, most pedig én kaptam erre 
az előadásra a legjobb férfi főszereplőnek járó kitüntetést.

-Mit kell tudnunk a darabról?
-Ez nem szószínház, itt nem beszélünk, ez 

mozgásszínház, nagyon lassú, meditatív mozgásra épül. 
Nem tradicionális japán színház, hanem az 59-60-as évek 
elején született forma lázadás a tradíciók, a japán színházak 
ellen. Számunkra pedig lázadás a rossz színház ellen.

-Hogyan tudtátok ezt megvalósítani?
A nyáron voltam egy kurzuson, ahol két japántól 

tanultam ezt a mozgáskultúrát, aminek a neve: Sleepi dance. 
Magyarul álom-tánc. Ők legalább 20-30 éve csinálják ezt, 
gyakorlatilag képzőművészek, s így a vizuális technikáról 
van szó. A látvány és a hang kapcsolata. Használtunk 
ehhez indiai zenét, és Kövi Szabolcs nagyon érdekes, 
pánsípra hangszerelt zenéjét is. Az erre épült 25-30 perces 
előadást mutattuk be Celldömölkön. Szerintem nagyon 

érdekes, sok emberben megnyit dolgokat, egy mély, talán 
álomhatárra visz el, ha el tud a néző lazulni. Ha megvan 
az a képessége, hogy kiszakadjon a hétköznapokból és egy 
másik határra lépjen.

Hol láthatjuk a produkciótokat?
Az Aba-Novák Városi Művelődési és Kulturális 

központban van próbatermünk. Általában ott szoktunk 
előadásokat tartani. .Egyéb helyekre meghívásos alapon 

megyünk. Sajnos Szolnokon nem 
lehet sokat játszani semmiből, 
nagyon kevés ember van, aki 
megnézi az előadásainkat.(A 
Szobaszínház is hasonló 
helyzetben van.)

Bennünket alternatív 
színháznak tartanak, s úgy 
közelítik meg, hogy amatőrök 
vagyunk.

Amatőrök vagyunk a szónak 
abban az értelmében,, hogy itt 
mindenki mást csinál, dolgozik, 
nem ebből élünk. Talán sokan azt 
gondolják – és azért látogatnak 
kevesen bennünket-, mert az 
alternatív színház elvont színház.

Ha valaki megnézi a darabot, 
lehet, azt mondja, hihetetlen, 
hiszen a kezem 10 perc alatt 
emelem fel. Talán nem értik, nem 
értelmezik.

Ebben a darabban  nemcsak 
a rendező utasítása, hanem a 
színész munkája, alakítása is 
benne van: nem hagyományos 
színész vezetésről van szó. Mi 

most ezt az utat keressük.
Jelenlegi előadásunk – melynek címe A bolond utazó- 

, is így alakult. Kiválogattuk a kellékeket, a zenét, s így 
„érleltük” hétről hétre. Lényeges, hogy a színészre van 
bízva nagyon sok dolog, nincs megvonva a személyiségünk, 
hanem éppen ezt akarja kiemelni. Ez nagyon fontos.

Miben vagytok még „mások”? 
Nem úgy működünk, mint a kőszínházak, hogy 6 hét alatt 

hozunk létre egy előadást, hanem akkor tartjuk a bemutatót, 
ha úgy érezzük, már nézhető.

-Hogyan terveztek tovább?
Sajnos a mai világban nincs igazán jelen a kultúra. 

Gyakran hirdetünk felvételt a fiatalok körében. Szomorú az,
hogy alig tudnak verset mondani, vagy a költőről beszélni. 
Pedig a kultúra olyan, mint a kenyér, meg a víz. Nem tudom 
megtenni, hogy ne olvassak el egy könyvet, egy verset, 

Akire büszkék lehetünk
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1859. június 24-én a solferinói csatában 22000 osztrák 
alattvaló, köztük sok magyar és 17000 francia esett el. A 
rengeteg sebesültet nem tudták ellátni. Ezért Henri Dunant 
svájci orvos kezdeményezte a sebesültek védelméről szóló 
egyezmény megkötését 1862-ben, melyet a Vöröskereszt 
alapításának tekintünk.

Május 8. a Vöröskereszt Világnapja! Kíváncsi voltam, 
Rákóczifalván működik-e, mint alapszervezet.

Sajnos már csak hagyománya van. Évente háromszor 
szerveznek véradást, melyet az önkormányzat finanszíroz
meg. Legutóbb március 29-én volt a településen véradás, 
ahol nem kevesebb, mint 30 véradótól vették le az életet 
adó vért. A Vöröskereszt helyi szervezete ezúton köszöni az 
önzetlen segítséget.

Önkéntes alapon a Bölcsőde dolgozói végzik a háttér 
– szervező – munkát. 

Dicséret és köszönet érte!
Azt is megtudtam, hogy eddig a szervezést Füleki Béláné 

Katika intézte, aki tudomásom szerint hamarosan nyugdíjba 
vonul. 

Az újság lapjain keresztül kívánunk Neki nyugodt 
nyugdíjas éveket!

Jobbágyné

FELHÍVÁS

A Környezetvédelmi Világnap alkalmából 
közös szemétgyűjtést szervezünk 

a Tisza-parton, a tanösvény környékén .

Várunk mindenkit, aki szívügyének tartja környezetünk 
tisztaságát!

Időpont: 2007. június 2. szombat 9 órától 12 
óráig

Gyülekező: 9 órakor a Közösségi Ház előtt

Gyalogosan, kerékpárral, autóval egyaránt
Gyűjtőzsákot, kesztyűt szíveskedjenek magukkal 
hozni.

Tisztelettel:
Rákóczifalva Nagyközség Önkormányata és a
Rákóczifalvai Madárbarát és Természetvédő Kör

Vöröskereszt Világnapja

vagy ne beszéljek róla a barátommal.
Támogatókat nehezen találunk, pedig szinte minden 

előadásunkkal elhoztunk valamilyen díjat, országos 
elismerést. S akik ezeket a díjakat adják, mind színházi 
emberek: a Szkéné Színház igazgatója, Regős János, Szűcs 
Katalin Ágnes színikritikus, és említhetem az Ellenfény 
magazin főszerkesztőjét, Sándor L Istvánt is vagy Lengyel 
Pál, vagy Somogyi István rendezőt. Nagyon jóleső érzés, 
amikor odajönnek, és azt mondják : jó, amit csináltok! 
A profi színházak mellett ma olyanokat is találhatunk
Magyarországon, amelyek kiemelkedően jobbak azoknál. 
S olyan anyagi fedezetek nélkül működnek, ami szinte 
hihetetlen.

-Említetted, hogy nehéz manapság olyan embereket 
találni, akikkel előadásokat lehet létrehozni. Mi kellene még 
a tehetségen kívül? 

Alázat. Nagyon nagy alázat.
Nekem az is fáj, hogy vannak emberek, akiknek nincs 

közük a kultúrához, nincs közük a jóhoz. Pedig ezek fontos 
dolgok. De mondhatnám a másik oldalt is, amikor vannak 
tehetséges emberek –például a vezetőnk-, aki része a szolnoki 
kultúrának hosszú évek óta, a város mégsem támogat 
bennünket. Nem kap, nem kapunk megfelelő elismerést.

-Ki vagy mi határozza meg, hogy mit adtok elő?
Legmeghatározóbb a létszám, hiszen kevesen, most éppen 

négyen vagyunk. Nyilván, ha többen lennénk, másabbak 
volnának a lehetőségeink.

Szívesen játszottuk az Antigonét, és a Tartuffe-t is, de 
ehhez nagyobb létszám kellene. Próbálkozunk más műfajjal 
is. Most például a költészet napja alkalmából készítettünk 
egy műsort a martfűi „Hat perc” együttessel, élőzenével 
és versekkel. Tizenketten adjuk elő, szerintünk méltányos 
összegért. Szeretnénk több helyen is bemutatni.

Gratulálok az elért eredményedhez, úgy gondolom 
és remélem, hogy a benned lévő hatalmas energia és 
elhivatottság további sikerekhez fog juttatni! Most én is 
ígéretet teszek, mégpedig arra, hogy a következő ilyen 
alkalomról mielőbb hírt adok! 

                K.G.                       
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Az év ötödik hónapja a Gergely-naptárban, 31 napos. 
Nevét egy római istennőről, Maiaról kapta, akit egyébként 
Bona Deanak is hívtak; ő volt a termékenység istennője 
a római mitológiában. A 18. századi nyelvújítók szerint 
a május: zöldönös. A népi kalendárium Pünkösd havának 
nevezi.

Japánban létezik egy úgynevezett „Májusi-kór” 
(angolul: May sickness) kifejezés, amit akkor használnak, 
ha egy új diák vagy dolgozó már a kezdőnapon fáradtan és 
kialvatlanul érkezik az iskolába vagy a munkahelyére.

Jeles napok, népszokások
Majális, májusfa: május hónap folyamán, sok helyütt 

elsején májusfát állítottak a természet újjászületésének 
szimbólumaként. A székelyek jakabfának, hajnalfának is 
nevezik. A források már a XV. században is említik ezt 
a szép szokást, de eredete valószínűleg még régebbi, a 
római Florália pogány szokásából eredeztethető. Ezeknek 
a több napig tartó fesztiváloknak a késői utóda a majális. 
Eredetileg termékenységünnep volt.

A májusfához való fát a legények éjszaka vágták ki 
az erdőn, feldíszítették szalagokkal, virágokkal, tojással, 
borral, és a lányos házak elé állították. Ezzel adták a falu 
tudtára, hogy melyik lány tetszik nekik. Néhol a házakat 
is felékesítették zöld lombokkal. Sok helyütt pünkösdkor 
„kitáncolták a fát”, azaz kidöntését mulatságokkal, tánccal 
ünnepelték.

Május 12-13-14. Pongrác, Szervác és Bonifác, 
ókeresztény vértanúk napja. Időjárási megfigyelések
kötődnek ezekhez a napokhoz (fagyosszentek). Az 
egyébként meleg májusi időjárás általában hirtelen 
hűvösre fordul ilyenkor, nem ritkák az éjszakai fagyok. 
Védekezésképpen a gyümölcsösökben ilyenkor füstölnek. 
A kényes egynyári zöldségeket, uborkát, paradicsomot 
csak a fagyosszentek után ültették el.

Május 16. Nepomuki Szent János napja. szláv vértanú 
szent, akinek szobrait általában víz közelében állítják 
fel. A hajósok, vízimolnárok védőszentje. Baján a szent 
szobrát zöld ágakkal, gyertyákkal feldíszítették, hajóra 
vitték és vízi körmenetet tartottak a tiszteletére. Ez volt az 
ún. Jánoska-eresztés.

Május 25. Orbán a szőlősgazdák, kádárok, kocsmárosok 
védőszentje. Sajnos ezen a napon is gyakori a hideg éjszaka, 
ami a szőlőnek különösen ártalmas, ezért a szőlőben 
szobrokat emeletek neki, illetve ezen a napon a szőlőtermő 
vidékeken szentmisét tartottak tiszteletére.

Nemzeti és nemzetközi napok
Május 1. munkavállalók szolidaritási napja, a munka 

ünnepe
Május első vasárnapja Anyák napja Magyarországon
Május 2. Esélyegyenlőség napja, a papi hivatások 

világnapja 

Május 3. nemzetközi sajtószabadság napja
Május 4. Szent Flórián, a Magyar Tűzoltók 

védőszentjének napja
Május 6. a magyar sport napja,
Május 7. az asztma világnapja
Május 8. Nemzetközi Vöröskereszt és Vörös Félhold 

napja
Május 8. anya nélkül nevelkedő gyermekek napja,
Május 9. európa nap, A II. Világháború európai 

befejezésének napja (a győzelem napja)
Május 10. madarak és fák napja, Mentők napja 

Magyarországon
Május 12. ápolónők világnapja
Május 13. az egészség és a biztonság nemzetközi napja 

a bányaiparban
Május 15. a Család Nemzetközi napja, Állat- és 

Növényszeretet napja
Május 16-17. telefonos lelki-elsősegély szolgálat napja
Május 17. távközlési világnap, az AIDS áldozatainak 

világnapja
Május 18. múzeumi világnap, Internet világnap, A 

földtani természetvédelem napja
Május 19. nemzetközi férfinap, A Tömegtájékoztatás

világnapja
Május 21. magyar Honvédelem napja
Május 22. a  biológiai sokféleség (diverzitás) nemzetközi 

napja
Május 24. az európai nemzeti parkok napja
Május 26-27. Pünkösd
Május 31. nemdohányzó világnap
Május utolsó keddje Nemzetközi tejnap
Május utolsó vasárnapja gyermeknap
Május utolsó vasárnapja hősök napja

Pünkösdi ünnepkör
és a hozzá kapcsolódó népszokások

Pünkösd a húsvétot követő ötvenedik nap, mozgó 
ünnep, neve a görög pentekosztész (ötvenedik) szóból ered. 
Eredetileg a zsidó nép ünnepe, előbb a befejezett aratást, 
később pedig a Sínai-hegyi törvényhozást (ekkor kapta 
Mózes Istentől a törvényeket kőtáblákon) ünnepelték a 
Pészah szombatját követő ötvenedik napon, Sabouthkor. 

Áldozócsütörtök
A húsvétot követő negyvenedik nap áldozócsütörtök, 

Krisztus mennybemenetelének napja. Neve onnan ered, 
hogy az évi egyszeri áldozás határidejéül az egyház ezt a 
napot szabta. Sok helyen ez a gyerekek elsőáldozásának 
napja is.

Pünkösd napja
A keresztény egyházi ünnep története a következő: 

Május hónapja
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A májusi pünkösdi időszak jelentős szertartása a zöld ágak 
házba vitele. Az ablakokra, az ajtók fölé, a szobák falára, a 
kútgémre, a malmokra frissen vágott zöld ágakat tűztek. Az 
ősi termékenységvarázslások emléke ez a szokás, de egyben 
védelem is a rontás, a boszorkányok ellen. A földbe tűzött 
zöld ág a hiedelem szerint megóvja a vetést a jégveréstől, a 
kártevőktől.

- Hiedelmek
Aki pünkösd hajnalban születik, szerencsés lesz. A 

hajnalban merített kútvízben való mosdás egész évre elűzi 
a betegséget, keléseket. A teheneket nyírfaággal veregették, 
hogy jól tejeljenek. Van, ahol kenyérhéjat égettek, hamuját 
a gabonaföldre szórták, hogy jó termés, gazdag aratás 
legyen.

- Étkezési szokások
Pünkösdkor a paraszt családoknál is ünnepi ételek 

kerültek az asztalra. Egyébként húst ritkábban ettek, 
de a juhtartó vidékeken nem csak húsvétkor, hanem 
pünkösd napján is fogyasztottak bárányt, birkapörköltet. 
Máshol inkább marhahús, baromfi került az asztalra.
A tojásrántottának mágikus hatást tulajdonítottak (a 
tojás termékenységszimbólum), és szintén kötelező volt 
valamilyen édes kalács készítése (fonott kalács, túrós 
lepény, mákos kalács). Sárközben azonban nem édes tésztát, 
hanem sós kalácsot sütöttek, melyet tejföllel, borssal kentek 
meg. A bodza leveléből és virágából főzött szörpnek, teának 
minden betegséget gyógyító hatást tulajdonítottak.

- A csíksomlyói búcsú
A csíksomlyói búcsút hagyományosan pünkösdkor 

tartják, a székelyek nagy ünnepe. Messzi földről érkeznek a 
zarándokok a kegytemplomhoz, Máriát dicsőíteni. Története 
1567-re nyúlik vissza, amikor is a székelyek legyőzték 
János Zsigmond seregeit a Hargita Tolvaj-hágójánál. Ennek 
a győzelemnek az emlékére kezdtek el a hívek a kegyhelyre 
járni, hogy pünkösd napján együtt várják a szentlélek 
eljövetelét. Manapság 5-600 ezer hívő is eljön a világ 
minden tájáról. A csángók, a székelyek, a magyarok együtt 
imádkoznak a Szűz Anyához, sokan nyírfaágat tartanak a 
kezükben, amit Mária szimbólumnak tartanak.

Szentháromság vasárnapja
A pünkösd utáni vasárnap a Szentháromság ünnepe. 

Kultusza a barokk korból ered, a pestisjárványok idején 
szerte Európában emeltek ún. pestis oszlopokat, melyeket 
a Szentháromság szimbolikus képi megjelenítésével 
díszítették.

Úrnapja
Az Oltáriszentség ünnepe, a pünkösd utáni második 

hét csütörtökje. A templomkertben ún. úrnapi sátrakat 
készítenek, melyeket zöld ágakkal, lombbal, virágokkal, 
megszentelt növényekkel díszítenek, melyeknek rontást 
űző, gyógyító hatást tulajdonítottak.

Krisztus mennybemenetele után, az ötvenedik napon az 
apostolok összegyűltek, majd hatalmas zúgás, szélvihar 
támadt, s a szentlélek lángnyelvek alakjában leszállt a 
tanítványokra. Ekkor Péter prédikálni kezdett, beszédére 
sokan figyeltek, követték, megalakultak az első keresztény
gyülekezetek. Pünkösd tehát az egyház születésnapja is.

Pünkösdi népszokások
Magyarországon csakúgy, mint Európa számos 

országában a Pünkösd ünneplésében keverednek a 
keresztény, illetve az ősi pogány, ókori (római) elemek. 
A népszokásokban elsősorban a termékenység, a nász 
ünnepe, és ezek szimbolikus megjelenítése dominál. A 
Római birodalomban május hónap folyamán tartották az 
ún. Florália ünnepeket. Flóra istennő a római mitológiában 
a növények, virágok istennője. Pünkösd ünneplésében 
ma is fontos szerepet játszanak a virágok, elsősorban 
természetesen a pünkösdi rózsa, a rózsa, a jázmin és a 
bodza.

- Pünkösdikirály-választás
A pünkösdi királyt a legények közül választják 

ügyességi versenyeken. Európa nagy részén a középkor 
óta élő szokás, gyakoriak a lovas versenyek, különféle 
ügyességi próbák, küzdelmek. Magyarországon a XVI. 
századtól kezdve vannak írásos nyomai a hagyománynak. 
Legérdekesebb leírása Jókai Egy magyar nábob című 
regényében olvasható. A pünkösdi király megválasztása 
után egy évig “uralkodott”, azaz ő parancsolt a többi 
legénynek, az ivóban ingyen ihatott, minden lakodalomra, 
mulatságra meghívták.

- Pünkösdölés
“Elhozta az Isten piros pünkösd napját,
Mink is meghoztuk a királykisasszonykát,
Nem anyától lettem, rózsafán termettem,
Piros pünkösd napján hajnalban születtem.”
Szokás volt pünkösdi királynét is választani a falubéli 

kislányok közül. A „királynő” feje fölé kendőből sátrat 
formálnak a többiek, így járják sorba a falu házait, ahol 
rózsát, virágot hintenek az udvarra. Köszöntőt mondanak, 
mely tulajdonképpen a termékenységvarázslások sorába 
tartozik. Énekelnek, táncolnak, adományként pedig 
almát, diót, tojást, esetleg néhány fillért kaptak. Az
ismert dal alapján néhol “mavagyonjárásnak” is nevezik 
a pünkösdölést. (“Ma vagyon, ma vagyon piros pünkösd 
napja”)

Gyakran a pünkösdöléskor a lakodalmas menetek 
mintájára menyasszony és vőlegény vonul a kíséretével 
házról-házra. Előfordult, hogy a vőlegény szerepét is lányok 
játszották el, természetesen megfelelő ruhadarabokba 
öltözve. A menetből az egyik kislány kosarat vitt magával, 
abba adományokat gyűjtöttek.

- Zöldág-járás, zöldág-hordás

J Ó  T U D N I
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Május elsejéhez számos ünnep, évforduló, hagyomány 
kötődik. Május nyitányaként elhozhatja az esőt, ami tudjuk, 
aranyat ér. Ez a nap a májusfa-állítás napja is 1400 óta, az 
USA-ban és Kanadában pedig a Törvény Napja 1961 óta. 
De a legismertebb megemlékezés a munka ünnepe, mely 
ehhez a naphoz kapcsolódik.

Május elseje egyházi és állami ünnep is: Munkás Szent 
József, a munkások védőszentje, illetve a munkások által 
elért gazdasági és szociális vívmányok tiszteletére tartandó 
ünnep.

A munka ünnepének kialakulása egészen az első ipari 
forradalomig nyúlik vissza, amikor egy gyártulajdonos, 
Robert Owen 1817-ben megfogalmazta és közzétette a 
munkások követelését, benne többek között az addig 10-
16 órás munkaidő nyolc órára csökkentését a „Nyolc óra 
munka, nyolc óra pihenés, nyolc óra egyéb tevékenység” 
szlogennel. Bár számos tüntetést tartottak, átütő eredményt 
senki nem ért el egészen 1856. április 21-ig: ezen a napon 
léptek sztrájkba az ausztráliai Melbourne városában 
a kőművesek és építőmunkások, hogy menetelve 
követeljék a 8 órás munkaidő bevezetését a kontinensen. 
Megmozdulásukat siker követte. A fizetésük sem csökkent
a rövidebb munkaidő ellenére, így a világon először sikerült 
egy szervezett munkáscsoportnak bármiféle sikert is elérni.

1886. május 1-jén a chicagói munkás szakszervezetek 
sztrájkot szerveztek a nyolc órás munkaidő bevezetéséért, 
melyet május 4-én zavargás zárt le. Több tucat sebesült 
maradt a helyszínen. 1889-ben a II. Internacionálé kezdetén 
úgy határoztak, hogy a három évvel korábbi chicagói 
tüntetés kezdetének negyedik évfordulóján, 1890. május 
1-jén a szakszervezetek és egyéb munkásszerveződések 
együtt vonuljanak fel országszerte a nyolc órás munkaidő 
bevezetéséért, ahol az még nem történt meg. 1904-ben az 
amszterdami kongresszuson ismét egy felhívást adtak ki, a 
8 órás munkaidő kiharcolásáért.

A nemzetközi munkásmozgalmak térnyerésével és 
növekedésével együtt bővültek a munkások jogai és 
lehetőségei is, mely során lassan nemzeti ünneppé nőtte 
ki magát, először a Szovjetunióban, majd a II. világháború 
után kialakult keleti blokk országaiban, illetve a világ más 
pontjain később született azonos ideológiájú államokban, 
ahol az egyik legnagyobb nemzetközi szocialista ünneppé 
nőtte ki magát. 

Az ünneplés hazánkat is érintette, de kötelezővé tételével 
éppen azt nyomta el, amiért egy évszázadon keresztül 
harcolt: a szabad jogot. Igazán szabaddá a rendszerváltás 
után válhatott, így az év egy munkanapján (ha épp nem 
hétvégére esik) nem csak 8, hanem 24 órát tölthetünk el 
pihenéssel, vagy „egyéb tevékenységgel”.

Hably Dóra

J Ó  T U D N I

Éljen május elseje!

Foto: Bokodi László
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S Z Ü L Ő I  S Z E M M E L

Mint már évek óta hagyománnyá vált, idén is 
megrendezésre került az óvodai csoportok éves Gála 
műsora!  A gyerekek és óvónénijeik, dadusaik hosszú 
hetek kitartó munkáját láthattuk mi szülők, és persze a 
többi kedves érdeklődő, 2007. április 28-án. A kicsiktől a 
nagyokig mindenki a legjobb formáját és tudását adta elő. 
7 óvodai csoport szerepelt. Voltak aki ’a 70-es évek rock 
and roll-jára ropták. Voltak nyuszikák, fekete-fehér barikák, 
dzsungeltáncosok, kis kurucok, matrózok egyenruhában, s a 
legkisebbek pizsipartyt rendeztek a színpadon.

A háttérben, amíg a műsor zajlott és utána szorgos kezek 
tüsténkedtek. A szülők süteményeket hoztak és árulták a 
sok finomságot. Az ebből befolyt összeget jótékony célra
gyűjtötték. Fejlesztő játékokat vásárolnak a csoportokba. 
Köszönet a pedagógusoknak, az óvodai dolgozóknak 
munkájukért és a szülők segítségéjért!

MPZs 

A hőmérő higanyszállal lassan már a nyári meleget 
idézik. A gyerekek tűkön ülve várják a már jól megérdemelt 
vakációjukat. De van a faluban nem is olyan kevés család, 
ki már a szeptemberre gondol, mikor is csemetéjük elkezdi 
az első éves tanulmányait. Nagy feladat ez gyermeknek és 
szülőnek egyaránt. Így hogy most a mi családunk is ebbe 
a cipőbe lépett érdeklődve vártam hogyan is működik az 
iskolába menetel. Meghívót kaptunk az iskolából, amiben 
tájékozódhattunk programjaikról. 2007. április 17-én nyílt 
tanítási órákat szerveztek az érintett pedagógusokkal, melyen 
betekintést nyerhettünk a matematika világába, majd magyar 
órákat szemlélhettünk meg. Az ember gyomra összeszorult 
látva a kis emberpalántákat milyen frappáns válaszokat 
adnak a tanító nénik kérdéseire. Bár némelyikük meg volt 
szeppenve, nagyon ügyesek voltak és persze lehengerlően 
okosak.

Még ezen a napon egy teadélután keretében kötetlen 
beszélgetés folyt az iskoláról, tanítási módszerekről, 
a leendő tanítónénikkel és az iskolavezetésével. A 
programsorozatot egy vasárnapi családi nap zárta, ahol a 
gyerekek megismerhették tanító nénieiket, és betekintést 
nyerhettek az iskolai létbe. Ezután a szülőkkel együtt isteni 
gofriparty várta a kiéhezett résztvevőket.

Köszönjük az Iskolavezetésének és a pedagógusoknak 
ezt a pár feledhetetlen órát, amit velünk töltöttek!

MPZs

„Iskola kóstolgató szülői szemmel”

,,Ovigála”
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I S KO L A

Már évek óta kedves színfoltja iskolánknak az 
„Iskolakóstolgató” program, amely azért jött létre, hogy 
a leendő első osztályosoknak megkönnyítsük az iskolába 
való beilleszkedést. Ebben a tanévben is szerettünk volna 
minél több színteret szervezni ahhoz, hogy a gyerekek 
és a szüleik betekintést nyerjenek az iskolában folyó 
munkáról.

Az iskola iránt érdeklődő szülőknek nyílt tanítási napot 
szerveztünk április 12-én, ahol bepillanthattak a leendő első 
osztályos tanítók munkájába. Ezen a napon „teadélután”-ra 
vártuk a szülőket, itt kötetlen beszélgetés folyt az iskoláról, 
módszerekről és a délelőtt látott órákról.

A következő programra április 15-én a Sportcsarnokban 
került sor, ahol kézműveskedtek, énekeltek, körjátékot 
játszottak és sportversenyen vettek részt a kicsik. Ide a 
szülőket is nagy szeretettel vártuk, hiszen ilyen apróságokon 
is múlik az, hogy milyen lélekkel, várakozással számolja a 
napokat a kisgyermek:

„Mikor megyek már iskolába…”
Sajnálatunkra az érdeklődés a vártnál kisebb volt, 

pedig kínálatunkkal az iskolaválasztás nehéz pillanatában 
szerettünk volna a szülők segítségére lenni, döntésüket 
megkönnyíteni. 

Örömünkre szolgál, hogy azok a szülők, akik 
megtisztelték jelenlétükkel e rendezvénysorozatunkat, 
elégedettek voltak az itt látottakkal, hallottakkal.

Legfőbb feladatunknak tartjuk minél több értékes 
élményhez juttatni a gyermekeket, hogy ezáltal formáljuk 
ízlésüket, szépérzésüket és gyarapítsuk tudásukat. Ez 
azonban a szülők segítsége nélkül nem oldható meg. Együtt, 
közösen kell a célok érdekében cselekedni, hiszen:

„Az egész gyermek olyan, mint egyetlen érzékszerv, 
minden hatásra reagál, amit emberek váltanak ki belőle. 
Hogy egész élete egészséges lesz-e vagy sem, attól függ, 
hogyan viselkednek a közelében.”

(Steiner Rudolf)
Barhács Gizella

munkaközösség-vezető

„Iskolakóstolgató”
Míg megnövök

Engem ne emeljen a magasba senki,
ha nem tud addig tartani,
míg tényleg megnövök.
Guggoljon ide mellém,
ki nem csak hallani,
de érteni akar,
hogy közel legyen a szívdobogásunk.

(Birtalan Ferenc)
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I S KO L A

Mindenekelőtt egy hibajavítással kezdem:
A Rákóczi Lap 2007/3. számában a Muzsikás együttes 

rendhagyó énekóráját beharangozó cikkemben a cím 
két szavának / „MOL” és „Muzsikás” / kezdőbetűit 
a „nyomda ördöge” kicsivé varázsolta, ezúton kérek 
mindkét érintettől elnézést.

 Tehát még egyszer helyesen:
   
Rendhagyó énekóra „MOL”-ban a Muzsikással

2007. április 23-án iskolánk vendége volt a világhírű 
Muzsikás népzenei együttes. /Tagjai: Sipos Mihály, 
Porteleki László, Éri Péter és Hamar Dániel./

Az elmúlt években az együttes végigzenélte az 
egész világot Amerikától Japánig, nagy elismertséget 
szerezve magának és a magyar népzenének. Az együttes 
tagjai számára azonban nem csak a nagy koncertek, 
hangversenyek fontosak, hanem nagyon lényegesnek 
tartják, hogy a magyar fiatalokat megismertessék saját
népük zenéjével.

Ezért 2004. decemberében egy programsorozatot indított 
az együttes saját erőből, melyben az iskoláktól semmilyen 
anyagi hozzájárulást nem kértek.

A következő évben megnyerték a „MOL” támogatását 
a rendhagyó énekórákhoz, így évente 50 iskolába jutnak el 
népszerűsítve Kodály és Bartók örökségét.

A rendhagyó órán népzenénkről, hangszereinkről, 
hagyományainkról esett szó és a közel 400 fős közönség 
/óvodások, iskolások, művészeti iskolások, pedagógusok/ 
ízelítőt kaptak a világ nagy koncerttermeiben tartott 
Muzsikás műsorokból.

Az együttes tagjai tették ezt a világ legtermészetesebb 
módján, kedves közvetlenségükkel lenyűgözve az 
egyébként igen eleven hallgatóságot. Az óra közös 
csujogatással zárult.

Az együttes elmondása szerint túl vannak már a 
százhuszadik iskolai koncerten is. Továbbra is számítanak 
a MOL támogatására.

Köszönjük a Muzsikásnak a felejthetetlen perceket és 
sok sikert kívánunk nekik!

Hőnyiné Nagy Erzsébet
művészeti mk. vezetője

Vendégünk volt a Muzsikás együttes
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Árgyélus királyfi
Április 2-án lépett színpadra a Tomanek Produkció 

színművészei. A Tomanek Gábor vezette békéscsabai 
társulat Árgyélus királyfi történetét vitte színre. A magyar
népmese szép nyelvezete, ősi ritmikája megtalálta az utat az 
alsó tagozatos diákok szívébe-lelkébe.

Húsvéti játéknap
Az Integrált Szabadidő Központ évek óta szervez 

különböző kézműves foglalkozásokat ünnepeink előtt. Így 
történt ez most is: április 6-án tavaszi játéknapot tartottunk a 
közösségi házban. Tóth Istvánné könyvtáros vezette húsvéti 
játszóházban többféle dekorációs technikát próbáltak ki a 
gyermekek és a szülők is. Baloghné Irénke segítségével 
húsvéti nyuszit készítettek csuhéból, de díszítettek tojásokat 
szalvéta-technikával is.

Break bemutató
Rendhagyó bemutatóra és toborzóra került sor a 

közösségi házban április 14-én, szombaton. Egy lelkes 
fiatal breakes csapat (akiket egyébként tavaly a Rákóczi
Majális színpadján már megcsodálhattunk) mutatkozott be 
az érdeklődőknek. Nem titkolt céljuk az volt, hogy minél 
szélesebb körben népszerűsítsék ezt a különleges utcai 
műfajt, s megpróbálják összetoborozni az utánpótlást is.

Rajztanoda
Vasárnap délelőttönként továbbra is működik Mihail 

Volkov orosz festőművész rajztanodája. (A művész 
alkotásait jelenleg a szolnoki Damjanich János Múzeumban 
lehet megtekinteni, de hamarosan sor kerül egy rákóczifalvai 
kiállításra is.) Fél tíztől az ovisok és a kisiskolások, tizenegy 
órától pedig a felső tagozatos diákok ismerkednek a 
különböző művészeti technikákkal.

Zánkai üdülés
Az Integrált Szabadidő Központ egyik tagintézménye a 

zánkai tábor. A csodálatos környezetben lévő, 35 férőhelyes 
tábor karbantartási munkálatai megkezdődtek, hiszen május 
elején már elutaznak az első csoportok a Balatonhoz.

Nyári táborok
Településünk önkormányzata és intézményei az idén 

is egész nyárra szerveznek egész napos szabadidős 
foglalkozásokat iskolásoknak. Hetente más-más tematikájú 
táborok várják az érdeklődő gyerekeket. Várhatóan lesz 
kézműves, ismeretterjesztő, sport, angol, tánc és életmód 
tábor is.

Hírek röviden a varsány közösségi házból

Információ:
Rendezvényekkel kapcsolatban:
Császiné Csáti Réka: 70/33-565-98
Mondi Viktor: 30/505-30-36
Zánkával, sporttal kapcsolatban:
Hegedűs Mária:30/399-10-37

Halálának 5. évfordulóján emlékezünk Dobos 
Balázsné, született Csete Zsuzsannára, akinek munka és 
szorgalom volt az élete. Fájó szívünkben örökké él.

Sütő Miklósné és családja 

Emlékezünk
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Lázár személyéről nem sokat tudunk. Annyi bizonyos, 
hogy magyar származású  és Bakócz Tamás esztergomi 
érsek titkára volt. Ez magas tisztség volt, nem kellett 
hozzá főúri származás, Bakócz Tamás maga is paraszti 
származék. A térképkészítés terepbejárással kezdődött, 
ami legalább 7-8 évig tartott. Biztos adatok vannak róla, 
hogy a Dózsa parasztfelkelés alatt, már tartott. 1520-ban 
a térkép külső felvételi munkáival el elkészültek. Mivel 
a Lázár-térkép megbízhatóság és tartalom tekintetében 
felülmúlja a korabeli térképeket, joggal hihető, hogy 
felszerelései az egykori műszerek legjobb példányai 
közé tartoztak. Ott kellett lennie egy nappali és éjszakai 
használatra egyaránt alkalmas napórának, egy zsebórának, 
iránytűnek, mérőrámának, irányzónak, jákob botnak. Ott 
volt a teoloid őse, a polimetrum  és a kocsikerékre szerelhető 
fordulatmérő a hodométer. Lázár  térképének pontossága 
és megbízhatósága elsősorban a polimetrum, a hodométer 
és a zsebóra használatának köszönhető. A térkép az utak 
mentén  igen megbízható, ott azonban, ahol mocsarak, 
hegyek akadályozták a pontos felvételt a térkép rajza 
elnagyolt. A térkép ma ismert legrégibb példányán 1528-
as évszám olvasható. A térképhez közel azonos értelmű 
latin és német szövegek is tartoznak. Ezekből néhány 
számunkra is fontos mondat: „Magyarország rövid és igaz 
leírása: Ezen a térképen le van írva egész Magyarország  és 
a rajta elhelyezett skála mértani módon mutatja meg,, hogy 
hány német mérföldnyire fekszik egyik város a másiktól, 
hasonlóképpen a kastélyok, falvak és helységek. Ha azt 
akarod tudni, milyen messze van egyik város a másiktól, 
úgy szúrd be a körzőt, hogy mindkét gyűrűben álljon.”

Érdekes, hogy az 1526-os mohácsi vészt milyen 
végzetszerűnek tartja és belenyugvóan veszi tudomásul: „…
tehát amint az embernek, úgy idővel minden nemzetnek is 
meg kell halnia és elpusztulnia.” Egy 16. századi varsásnyi 
határbejárásban említett geta halom értelmezésére is fényt 

Régi térképek meséi

Lázár deák térképe
derít a szöveg: „…régen nagyon vad népek laktak, akiket a 
görögök gétáknak, szkítáknak neveztek.” Tehát a geta halom 
egy kunhalom volt, ahogy ma nevezzük, függetlenül attól, 
hogy bronzkori vagy éppen szkíta temetkezési halomról 
van-e szó.                                                    Menyhárt János

A közelmúltban a Polgármesteri Hivatal és a 
REBKÖ (Rákóczifalváról Elszármazottak Baráti Köre) 
szervezésében Budapesten jártunk, ahol megtekintettük 
a HADTÖRTÉNETI MÚZEUM 1848-as kiállítását, 
majd az Országházat. 

Köszönet illeti Dr. Páldi András és Nagy János 
munkáját.

Szép napunk volt.
Máté János és felesége

Látogatás
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A kertbarát kör áprilisban megtartotta hagyományos 
helyi borversenyét, mely immáron a XVI. a sorban. A 
tavalyi szeszélyes időjárás ellenére, a gondos kezek munkája 
eredményeként, a borkészítő kertbarátok ezen a versenyen is az 
elkészített borokkal szép eredményeket értek el.

A borversennyel egy időben már hagyományként a kertbarát 
kör hölgy tagjai a süteménykészítés fortélyaival ismertették meg 
az érdeklődőket. Az elkészített süteményeket, csakúgy, mint a 
borokat, szakértők által zsűriztettük. A sok finom sütemény
közül itt is ki kellett választani a legjobb hármat.

A hagyományt jövőre is tovább visszük, megrendezzük 
a XVII: borversenyt és a sütemények versenyéről sem 
feledkezünk meg. Reméljük, jövőre többen mérettetik meg 
a szőlővesszők nedűjét és a tűzhelyek finomságait, nem csak
tagságunk soraiból. Mindenkit szeretettel várunk.

A verseny eredményei:
BOR:
Fehér bor:
I. Menkó Sándor (Rákóczifalva) – Szlanka
II. Házi Imre (Rákóczifalva) – Olaszrizling
III. Komáromi József (Rákóczifalva) – Sárgamuskotály
Vörös bor:
I. Ősz Szabó Ferenc (Zenta-Felsőhegy) – Cabernet
II. Kozma István (Rákóczifalva) – Kadarka
III. Máté László (Rákóczifalva) – Rose
Különdíj: Almádi Emil (Rákóczifalva) – Vegyes édes
SÜTEMÉNY:
I. Erdei Balázsné (Rákóczifalva)
II. Tóth Jánosné (Rákóczifalva)
III. Mészáros Ernőné (Rákóczifalva)
Különdíj: Sárvári Irén (Zenta)

Kertbarát kör borversenye
Jól sikerült szemétszedési akciót szervezett immár 

hagyományszerűen, 2007. március 31-én szombaton a II. 
Rákóczi Ferenc Vadásztársaság. 

Reggel vidám, jókedvű társaság gyülekezett a főtéren, hogy 
örömmel és nagy szorgalommal fogjon neki az évek óta - sajnos 
szomorú - kötelességünknek, akik azért dolgoznak, hogy szebb 
és egészségesebb legyen a környezetük. Összeszedik - legalább 
évente egyszer - a mások által lelkiismeretlen módon eldobált 
szemetet. 

Az akció a 442 - s főút Szandaszőllős Szolnok feliratú táblától 
Rákócziújfalu helyiségtábla közötti területre vonatkozott. 

Sajnos, annak ellenére hogy a területen útépítési munkák 
folytak, a nyáron és ősszel az árkok ismét szeméttel szennyezettek 
lettek. 

Gyülekeztek a jóakaratú emberek, jöttek a vadászok, 
a galambászok, a pecások, rákóczifalvai nyugdíjasok, az 
Együtt Egymásért Egyesület tagjai, a Létminimum Alatt Élők 
Társaságának képviselői, a Madárbarát és Természetvédő-
kör tagjai, és jöttek és jöttek. (Lehet, hogy felsorolásom nem 
teljes, de itt kérek elnézést, és mondok köszönetet mindenkinek 
mindenért.)

Dél körüli időben megtisztult a terület, és a jó munka 
tudatában vonult be a társaság az Öreg Nagy Bandi udvarára, 
egy finom szarvaspörköltre és társalgásra.

Az Isten tartsa meg ezt a jó szokást, és engedje, hogy legyen 
lehetőségünk és tehetőségünk - pénzünk -, hogy szemétszedési 
hagyományunkat fent tudjuk továbbra is tartani. 

És aztán fizettünk!!!!!
Mert, hogy  a mai időkben az nem elég hogy összeáll 50 

tenni akaró, jóindulatú ember, hogy környezetét megtisztítsa, 
ezért még fizetniük is kell.

Tudva azt,hogy Rákócziba és környékünkön 2006. december 
31-én bezártak minden szeméttelepet, hogy eleget tegyünk az 
Unió elvárásainak - bármi áron is -, ezért vadász elnökünk próbált 
annyiban segítséget kérni a szemétben érdekelt társaságtól, hogy 
elengedné a szemét beszállítási díjat. 

Az úgymond hivatalos szemétszállítótól azt a tájékoztatást 
kaptuk, hogy nem engedélyezi a beszállítást, csak akkor ha 
veszünk egy beszállítási jegyet vagy engedélyt - „ hallásom 
szerint több tízezer forintért - „ vagy oldjuk meg más úton, hát 
megoldottuk, és persze fizettünk.

Hogy is van ez kérem ????
Civil szervezetek tegyünk a környezetünkért, létünkért, az 

országért? 
Hát akkor is teszünk! 
A szarvaspörköltünk élvezete felett elhatároztuk, hogy jövőre 

is lesz ilyen, még ha zsebből kell majd fizetnünk is.
Mindezek ellenére kívánom mindenkinek, hogy éljen 

bennünk tovább a töretlen emberi akarat. 
 BarhácsPéter

Ismét szemetelünk…
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A Rákóczifalvai Madárbarát és Természetvédő Kör tagjai április 7-én szemétgyűjtő akciót szerveztek 
a József Attila úti partifecske telepen és környékén. Az eldobált hulladékot azonban a II. Rákóczi Ferenc 
Vadásztársaság tagjai sem nézték tétlenül, ugyanis az előző hétvégén ők szedték össze a településen a szemetet.

Herman Ottónak, a Magyar Ornitológiai Központ 
alapítójának és egykori igazgatójának sugallatára 
és szorgalmazására gróf Apponyi Albert vallás- és 
közoktatásügyi miniszter 1906-ban körrendeletben 
elrendelte, hogy valamennyi iskolában minden évben egy 
külön napot szenteljenek a Madarak és Fák Napjának. Így 
e nap iskolai ünnepünk is egyben!

Az elmúlt század elején született miniszteri rendelet 
nem határozta meg az ünnep pontos időpontját, de 
gyakorlattá vált, hogy a megemlékezéseket és az ünnepi 
programokat május elején tartották. A környezetvédelmi 
és terület fejlesztési miniszter 1994. áprilisi rendeletében 
kijelölte a Madarak és Fák Napjának időpontját. Ettől az 
évtől kezdődően országosan május 10-én ünnepeljük e 
jeles napot.

Néhány évtizeddel ezelőtt a szántó-vető ember 
mindennap kapcsolatban állt a természettel. Figyelte az 
időjárás változásait, a növények fejlődését, az állatok s 
köztük a madarak viselkedését is. A hajnali madár fütty, 
madárcsicsergés hozzá tartozott az életéhez. Ismerte a 
fészkelő helyeket, tudta mikor repülnek ki a fecskefiak,
télen kiakasztott egy kis szalonnát, dióval és napraforgóval 
etette a madarakat, tavasszal az eget kémlelve várta 
vissza a gólyát. Segítsük az énekes madarakat, hisz nem 
csak a szépségükkel, vidám csivitelésükkel üdítenek fel 
bennünket, hanem szorgalmas hernyó, bogár és kártevő 
pusztítók is. 

A mai szántó-vető ember nagy többsége egészen másként 
gazdálkodik. Kipusztítja a födje körül a fákat, bokrokat, 
mert árnyékolnak és így kisebb lesz a termőterület. Pedig 
ezek a fák, cserjék, bokrok adnak otthont a madaraknak, 
amelyek itt tudják felnevelni a fiókáikat.

Jobban meg kellene 
becsülnünk a természetet, 
élni, hagyni a fákat, 
madarakat. Sokan a 
fákban csak a tüzelő és 
építőanyagokat látják, de 
ha már a fát ki kell vágni, 
akkor ne tavasszal tegyük. 
Ilyenkor már a madarak 
elkezdik a fészekrakást.

Rákóczifalván a temető 
mellett van egy partifecske 
telep, ahol gyurgyalagok 
is fészkelnek, amelynek 
természetvédelmi értéke 
100.000-Ft. Húsvét 
előtti szombaton, 6-án 
összeszedtük a szemetet a 
területről, ígéretet kaptunk 
az elszállítására, de a mai 
napig nem történt meg. 
A homokot rendszeres elhordják, törmeléket raknak le. 
Valamit tenni kellene annak érdekében, hogy a madarak 
fészkelését biztosítani tudjuk addig, amíg nem késő. 

Április 22-én, a Föld napján a kerékpár túráról hazafelé 
tartva megálltunk a partifecskéket megnézni. Egy 
utánfutós autóval éppen akkor jöttek homokot elszállítani, 
de mivel éppen ott voltunk, ez meghiúsult. Bízunk abban, 
hogy valakik segíteni tudnak abban, hogy ezt a természeti 
értéket az unokáink is láthassák.

Madárbaráti üdvözlettel:
 Katona Mihály

Madarak és Fák Napja
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A most bemutatásra 
kerülő civil szervezet 
jelenlegi formájában 
a legfiatalabbnak
számít, de a jogelődjét 
is figyelembevéve,
2003-ban alakult. A 
II. Rákóczi Ferenc 
Va d á s z t á r s a s á g 
v e z e t ő j é v e l , 
Takács Andrással 
beszélgetek. Négy 
évvel ezelőtt, 
mint bérkilövő 
v a d á s z t á r s a s á g 
alakultak meg, de 
azóta saját területre 
tettek szert.

 
F.F.: Hány tagja van jelenleg a társaságnak és mi 

a különbség a bérkilövő és a területes vadásztársaság 
között?

T.A.: Harminc taggal működünk. A társaságot egy 
öt fős intézőbizottság irányítja, mely áll elnökből, 
titkárból, vadászmesterből, gazdasági vezetőből és 
környezetvédelmi felelősből. A vadásztársaság rendelkezik 
saját vadászterülettel, a bérkilövő társaság pedig nem. 
A mi területünk 5.000 ha. amit a Szandaszőlős és a 
kengyeli halastavak közötti területen bérelünk a termőföld 
tulajdonosaitól. Természetesen, ebből kifolyólag a 
tagdíjban is van különbség  a jelenlegi tagdíjunk évi 50 e  Ft 
- és még sok mindenben, mert a saját területtel különböző 
kötelezettségek is járnak. A vadvédelemtől a selejtezésen 
keresztül a téli vadetetés, ennek a takarmánynak az 
előállítása, vásárlása és kihelyezése, a vadak figyelemmel
kisérése, vadmennyiség szinten tartása, annak mennyiségi 
és minőségi kezelése - és még sorolhatnám hosszan, hogy 
milyen kötelezettségek párosulnak a saját vadászterülethez. 
Éves, tízéves vadászati tervet kell készíteni, ami nemcsak  
a kilövésre tervezett vadak mennyiségét, hanem a 
kitenyésztendő vadak mennyiségét is tartalmazza. A 
területtel rendelkező társaság köteles megfelelő szakmai 
végzettséggel rendelkező szakembert, hivatásos vadászt 
is alkalmazni, 3.000 hektáronként egy-egy főt ír elő a 
jogszabály.

 
F.F.: Ki lehet tagja a társaságnak ?
T.A.: Elvileg bárki tagja lehet. Csak a feltételeknek 

kell megfelelni. Büntetlen előélet, mert fegyvervizsgát 
csak azok tehetnek. Vadászvizsga, amely áll elméleti és 
gyakorlati részből. Ez a vadászvizsga nemcsak a fegyver 

Civil szervezetek
ismeretből és lőelméletből áll, hanem tartalmazza a 
vadászható állatok ismeretét is. Ezenkívül, ismernie kell a 
jelentkezőnek a vadászathoz kapcsolódó jogszabályokat és 
a vadászszövetség, valamint a társaság alapszabályát, és azt 
el kell fogadnia. Mindezek után a jelentkezését a társaság 
közgyűlésének el kell fogadnia. A terület nagysága, és 
általam „vadászeltartó képességnek” nevezve, a terület 
vadmennyisége, vadeltartó képessége meghatározza a 
társaság létszámának felső határát. A mi viszonylatunkban 
a terület jónak mondható. Nem egyszer látni akár 80 őzet 
is egy csoportban, úgy nevezett rudliban. Vállalnia kell a 
területen bizonyos óraszámban a vad nevelésével, etetésével 
és egyéb természetvédelemmel kapcsolatos munkák 
elvégzését. Gondolok itt az általunk kezdeményezett, már 
hagyományosnak számító, Rákócziújfalu és Szandaszőlős 
között, a 442-es út mentén végzett takarító, szemétgyűjtő 
akciónkra, amin örömünkre, egyre nagyobb létszámban 
vesznek részt a társ civilszervezetek tagjai. 

 
F.F.: Vannak emberek, akik nem szeretik a fegyvereket, 

de szeretik a természetet, az állatokat. 
T.A.: Társaságunknak lehetnek olyan személyek 

is tagjai, akik nem használnak lőfegyvert, hanem 
elfogadva az alapszabályunkat, fizetik a tagdíjat és részt
vehetnek a társadalmi munkákon, vadászatokon, mint 
hajtók és egyéb természetvédelmi tevékenységünkben is  
közreműködhetnek. 

F.F.: Köszönöm a beszélgetést, gratulálok a szemétgyűjtő 
akció kiötléséhez és megszervezéséhez. 

T.A.: Én is köszönöm. Az idei akciónkon egy bő 
teherautónyi szemetet gyűjtöttünk, amiért köszönet jár az a 
munkát elvégző tagjainknak és a csatlakozó civileknek. 

Fekete Ferenc

Örömmel jelentjük, hogy községünkben, a Varsány 
Közösségi Házban beindult a kosárfonó tanfolyam! 
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C I V I L E K

2007 április 21.-én a Varsány Közösségi Házban 
rendezte meg a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub a 
Költészetnapi Versmondó Versenyét.

A vezetőség és a helyszín berendezésével megbízottak 
már kora reggel izgatottan gyülekeztek a közösségi ház 
előterében. Rövid megbeszélést követően mindenki 
tette a dolgát. Az emeleti terem berendezésével, a 
virág és süteménybeszerzésével, az üdítő és a kávé 
előkészítésével gyorsan végeztek. Közben az érdeklődő 
hallgatóság is kezdett gyülekezni. A szereplők még 
utoljára végiggondolták a fellépésüket. Kilenc óra előtt 
a bíráló bizottság is megérkezett, majd rövid tájékozódás 
után elfoglalta helyét. Elkezdődött az ÜNNEP.

A zsűri tagjainak, a szereplőknek, és a hallgatóság 

Varsányban ünnepelt a költészet.

üdvözlése után a bíráló bizottság bemutatása következett. 
A háromtagú zsűriben Czirmainé Kocsis Róza (elnök), 
Császiné Csáti Réka és Tóth Istvánné (tagok) foglaltak 
helyet. Az elnöki megnyitót követően, előre kijelölt 
sorrendben hatan mondták el a szabadon választott 
költeményt. A szereplők, a fellépés sorrendjében: 
Pozderka János, Fehér Ferenc, Berényi Jánosné, Urbánné 
Kelemen Rózsa, Darida Józsefné és Polgár Jánosné 
voltak.  Az előadók teljesítményét a hallgatóság nagy 
tetszéssel fogadta és hosszantartó tapssal jutalmazta.

 Az utolsó előadó fellépését követően a Zsűri 
tanácskozásra vonult vissza, ami több mint félóráig 
tartott, bizonyítván, hogy nem volt könnyű eldönteni 
a sorrendet, amit az elmondott versek sokszínűsége is 
nehezített.

Előadásra került: József Attilától a Kései sirató; az 
Anyám; és a Szeretném, ha vadalmafa lennék, Tálos 
Józseftől A nyugdíjas, Szabó Gábortól a Szeretteimnek, 
valamint Zempléni Páltól az Óda a hősökhöz c. 
költemény.

A végső sorrend eldöntése közben a versmondók 

további költeményekkel szórakoztatták a hallgatóságot, 
annak nagy örömére.

Győztesnek Pozderka Jánost, másodiknak Darida 
Jánosnét, harmadiknak pedig Fehér Ferencet hirdette ki a 
zsűri elnöke. Mindenki emléklapot kapott, a helyezettek 
pedig tárgyjutalomban is részesültek. A díjakat a 
Nyugdíjas Klub és a Szolnoki Kistérség Többcélú 
Társulása Szociális és Gyermekjóléti Alapszolgáltatási 
Központ vezetője Lázárné Csendes Mónika ajánlotta 
fel.

 A zsűri tagjainak munkáját a Klub elnöke köszönte 
meg, melyet virágcsokrok átadása kísért.

A rendezvény résztvevői mindannyian nyertesnek 
érezhették magukat és azzal búcsúztak el, hogy jövőre is 
meg kell rendezni a versenyt. Kiemelt figyelmet fordítva 
arra, hogy minden rákóczifalvai lakoshoz eljusson a hír. 
El kell érni, hogy a nagyközség elöljárói is felfigyeljenek 
a rendezvényre. Az iskolások szereplésével is színesíteni 
kell a versenyt. El kell érni, hogy a település értelmisége 
is magáénak érezze a Vers ünnepét.

Szőke Sándor  
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7 évvel ezelőtt szabadította rá három fiatalember
településünkre az IDEGLELÉST. Erről beszélgettem a 
zenekar két alapító tagjával, Engel Róberttel és Szucsik 
Zoltánnal. No meg sok minden másról.

Mindenekelőtt a zenekar történetének felidézésére kérlek 
benneteket.

ER: Világ életemben rocker voltam, Guns ’N’ Roses, 
Aerosmith szólt otthon, így aztán magától jött a dolog. 
Általános iskolás koromban kezdtem gitározni, teljesen el 
voltam hűlve az elején, ha valaki már két akkordot le tudott 
fogni. Az idők során aztán rájöttem, azon a két akkordon 
túl is van élet.

SzZ: Engem Robi kezdett a gitározásra tanítani. 
Tőle lestem el az első fogásokat. Azt tudni kell, hogy az 
általánosban nem csíptük egymást, ment a harc rendesen. 
Az sem javított sokat a helyzeten, hogy később egy 
csapatban rúgtuk a bőrt. Aztán ez a kamaszkori rivalizálás 
elmúlt. Hogyan és miért? Nem tudni. Mint ahogy azt sem, 
miért utáltuk egymást.

Hogyan alakult a zenekar?
ER: A Libellában kezdődött minden 2000 körül. Egon 

(Rabi Attila) már régóta nyomta a szintit bálokon, lagzikon, 
itt-ott. Tudta, hogy gitározom, beszélgettünk hármasban 
és felvetődött a zenekar-alapítás gondolata. Ez volt a mai 
banda alapja.

SzZ: Az első buli 2000-ben vagy 2001-ben volt a 
Nádasban. Trióban nyomtuk, Robi gitár, Egon szinti, én 
meg akusztikus gitárral. Mintha bendzsóztam volna. Igazi 
hakni jellege volt a dolognak.

ER: Később rábeszéltük Zolit, hogy váltson gitárról 
basszusgitárra, az még hiányzott a bandából. Na meg a dob, 
de 2002 táján már megoldódott a dolog: ekkor csatlakozott 
egy szolnoki srác, Kovács Viktor dobos és az „öreg” Falusi 
László gitáron. Öten nyomultunk kb. egy évig, aztán Laci 

kilépett. Ez a négyes felállás maradt két évig.
SzZ: Azt azért hozzátenném, nem volt nagyon erőszak, 

tetszett a basszus, különleges hangszernek tartottam és 
tartom ma is. 2004. januárjában Viktor is kilépett, ekkor 
került a bandába Janika (Jánosi János), aki akkor még csak 
17 éves volt. Mondhatni velünk érett féfivá. Vele ment a
banda szekere a következő év nyaráig, amikor Egontól is 
elváltunk. Pár hónapra le kellett állnunk.

ER: Aztán 2006 elején bejött a képbe az új Egon, Farkas 
András Szolnokról. Lelkesedése felrázta a bandát és újult 
erővel vetettük bele magunkat a rock’n’roll-ba. Nyártól 
szinte folyamatosan koncerteztünk, de újra megakadtunk: 
Janika Sopronba jelentkezett egyetemre, ha felveszik, mi 
veszítünk egy kiváló zenészt, az Alpok alja meg nyer egy 
újabbat. Amellett, hogy elveszítünk egy zenésztársat, az a 
borzasztó az egészben, hogy újra kell tanulni egy új taggal 
a teljes repertoárt. 40 számot az elejétől venni nagyon 
unalmas, újakat betanulni meg csak azok után lehet. 
Frissíteni kell a programot folyamatosan.

Hogyan válogatjátok össze műsort?
ER: Elsősorban nekünk tetsző legyen, de azt is 

figyelembe kell vennünk, hogy a közönség is vevő legyen
rá. Próbáljuk elhagyni azokat a közhelynek számító dalokat, 
amiket minden hozzánk hasonló feldolgozás banda játszik. 
Szeretnénk kitűnni a tömegből.

SzZ: Fontos a számválasztásnál az is, hogy úgymond 
bulizós dalokat játszunk, amire megmozdul a közönség, 
lehet rá táncolni, tombolni.

Koncertek?
SzZ: Leginkább itt helyben, a Nádasban sokszor, a 

Közösségi Házban is. Játszottunk a Vígh-Szabóban is, 
kétszer a majálison, meg még itt-ott. 2003 decemberében 
Szolnokon a Western sörözőben zenéltünk Üzemzavar 
néven. Legközelebb Püspökladányban lépünk fel egy 
motoros találkozón április 30-án.

Tényleg, hogyan is lett a nevetek Ideglelés?
ER: Nem volt egy épkézláb ötletünk. Aztán Veréb Andi 

vetette fel, hogy legyen ez a nevünk. Jobb híján elfogadtuk, 
de szeressük a filmet is ám!

Kedvencek, hatások?
ER: Steve Vai, hihetetlen, micsoda technikás és 

felkészült zenész. Egy zseni. Tizenévesen Mike Oldfield
volt a mindenem, szeretem ma is. Minden lemeze megvan, 
egy időben szinte csak őt hallgattam. A maiak közül a 
Dream Theater gitárosa, John Petrucci, akinek a stílusa 
bejön. Egyébként a 80-90-es évek rockzenéi hatottak rám 
leginkább, említettem a Rosest, az Aerosmith-t, emelett a 
Poison, stb.

SzZ: Billy Sheehan, ő a Mr. Big tagjaként lehet 
leginkább ismerős, valamint   Stuart Hamm, ő Steve   Vai 
kísérője   a 
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„Világ életemben rocker voltam...”
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11. oldal folytatása,     Közbiztonság
Fontosnak tartom megjegyezni a korszerű vagyonvédelmi 

rendszerek –riasztók- alkalmazását, melynek használatával 
sok bosszúságtól kímélhetjük meg magunkat. Ne hagyjuk 
nyitva a kaput, csukjuk be az ablakokat, ha elmegyünk 
otthonról.  A gépjármű ajtaját zárjuk be, és ne hagyjuk 
az értékeinket látható helyen még akkor se, ha csak egy 
pillanatra ugrunk be a boltba egy cigiért. Az áldozattá válás 
egyenes útja a felelőtlenség, pl.: ne menjünk le a szabad 
strandra több százezer forinttal, mert amíg fürdünk, a 
felügyelet nélkül hagyott pénznek hűlt helye marad. 

A saját értékeink védelme mellett a szomszédok értékeinek 
védelmére is fordítsunk figyelmet. A lakókörnyezetben
gyanúsan mozgó idegen gépjárművek típusát, színét, 
rendszámát és az azzal közlekedő személyek személyleírását 
figyeljük meg. Ez a későbbiek során nagy segítséget
nyújthat a bekövetkezett bűncselekmény elkövetőinek a 
felderítésében, és a hasonló esetek bekövetkezésének a 
megelőzésében.

Óvatossággal, a veszélyek felmérésével sokat tehetünk 
biztonságunkért, nyugalmunkért. A szolgálatos rendőrökben 
ne a mindenért büntető és szankcionáló személyt lássák, 
hiszen a közös célunk az, hogy biztonságosabb, nyugodtabb 
életkörülményeket biztosítsunk a településen élőknek. 

Köszönöm a beszélgetést. Kívánságom az Önök és a mi 
számunkra is, legyen minél kevesebb munkájuk, hiszen 
az azt jelenthetné, hogy kevesebben kerülnének szembe a 
törvényekkel, elégedettebb lakosok élnének Rákóczifalván!   

 TPE

addig nincs semmi baj, mindenki boldog. Ám azt 
meg kell jegyeznem, Rákóczifalván még mindig ti 
vagytok a legnépszerűbb banda, és már ez is többször 
bebizonyosodott.

Jópár zenekar megkeresett már próbahely ügyben. Ti 
hogy álltok ezen a téren?

ER:  Ebben szerencsénk van, mindig volt hol próbálnunk. 
Amíg Falusi Laci tagja volt a zenekarnak, náluk zajongtunk. 
Aztán próbáltunk Egonéknál a pincében is, de már három 
éve van állandó helyünk. Ezért külön köszönet jár Barna 
Tibornak, a Walki Papír Kft. igazgatójának, aki helyet 
biztosít mind a mai napig számunkra.

Utolsó kérdés: Jövőbeli tervek?
ER & SzZ: Nyáron a demót mindenképpen meg akarjuk 

csinálni, aztán minél többet koncertezni, hazai pályán és 
máshol az országban. Beindult a honlapunk (www.idegleles.
atw.hu), folyamatosan fejlesztjük, infók, képek mennek fel 
rá. Erre nagyon oda akarunk figyelni. De a legfontosabb
jelenleg a doboskérdés. Janika nagy valószínűséggel nyáron 
Sopronba megy tanulni és kilép a zenekarból. Keressük az 
utódját folyamatosan.

Zajlik a zenekar körül az élet, csak a szekér áll.
Mondi Viktor

hetvenes évek óta szinte folyamatosan. Zenekarokban 
szinte minden bejön, a blues, a rock ’n’ roll, a metal. A saját 
nótáink stílusa is változatos, van minden.

ER: Sok zenekar nyilatkozza, hogy kategorizálhatatlan a 
zenéjük, és ez jól hangzik, meg divatos, de mi tényleg nem 
határoljuk be magunkat: ha egy blues téma születik, akkor 
abból írunk dalt. Ha metal, akkor metal. Ilyen egyszerű ez.

Hány saját számotok van?
ER: Hat van jelenleg, készül a hetedik Zoli ötlete alapján, 

de már a nyolcadik is itt kering a fejemben.
SzZ: Fel is akarjuk venni a nyáron mindet. Itt az ideje 

a stúdiózásnak. Kell valami hangzóanyag, egy demo 
referenciának, és hogy terjeszteni tudjuk a zenénket. 
Szerintem érdemes lenne el is küldeni szaklapoknak, 
véleményezzék, írjanak kritikát. Sokat tanulhat belőle az 
ember.

Idén március 15-én részt vettetek az ünnepi műsorban, 
de nem ez volt az első eset, 2003-ban is aktívan benne 
voltatok.

ER: Milosits Dani hívott minket akkor, megkérdezte, 
hogy ezt és ezt a számot el tudjuk e játszani. Már hogy ne 
tudnánk, válaszoltuk és próbáltunk sokat. Tetszett az ötletben, 
hogy más felfogásban képzelte el a megemlékezést. Idén, 
mikor felkértél engem és Andrist, újra szívesen vállaltuk.

Volt valami pozitív hatása ennek?
SzZ: Tapasztaltunk valamiféle elismerést, de a zenekar 

megítélésén ez sokat nem változtatott. Észrevettük már 
korábban azt, hogy egyesek eljöttek a koncertjeinkre, de 
csak röhögtek rajtunk, hogy mi a francot erőlködünk mi itt, 
hülyét csinálunk magunkból, ezzel a névvel meg pláne. De 
ez velejárója ennek a „szakmának”.

És most milyen a zenekar megítélése?
SzZ: Kérdezgetik folyamatosan, mikor játszunk újra. Ez 

azért jó jel, úgy tűnik, van ránk igény.
ER: Vagy csak az élő zene varázsa csábítja az embereket 

a koncertjeinkre. Igény van erre a szórakoztató műfajra, ez 
már bebizonyosodott.

És amíg az igény és a lehetőség találkozik egymással, 
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Filmpremierre kaptam meghívót. Méghozzá nem 
akármilyen filmre, hiszen a Falcon Pictures stáb – ha vékony
szállal is, de – kötődik Rákóczifalvához. 

Április 21-én a Varsány Közösségi Házban került 
bemutatásra az ifjú csoport VAD NYUGALOM című 
filmje, amelyet egy kedves show-műsor is kísért.

Már a fogadtatás is különleges volt, hiszen a korabeli 

Falkon Pictures

Sokat beszélünk a dohányzásról, hogy nem jó, káros, 
drága, betegséget okoz, de vajon tisztában vagyunk-e vele. 
Rengeteg káros anyagot tartalmaz.

Kicsit utánanéztem, vajon mit is?
A SZELÉN ugyan az életünkben alapvető ásványi anyag, 

de a dohányzással elszívott mennyiség tüdőrákot okozhat.
A BERILLIUM kiváló adalék a röntgen-csövek és 

a kerámiák gyártásához, de rongálja a tüdőt és súlyos 
hörghurutot okoz.

A KADMIUM  vérszegénységet, vesekárosodást és a 
NIKKEL-hez hasonlóan magzati deformációkat okozhat. 
A BENZOL-t gyanták, gyógyszerek, vagy éppen benzin 
gyártásához használják. Gyomorfájást, hányást, szédülést 
okoz. A HIGANY gyilkos voltát már az általános iskolában 
is tanítják. Az ACETON, az ARZÉN, vagy a FENOL is 

ruhákba öltözött lányok – igazi mozi módjára – pattogatott 
kukoricát osztogattak a jelenlévő nézőközönségnek.

A film számomra – de úgy gondolom nem vagyok egyedül
– tökéletes élményt nyújtott. A technikai megoldások néha 
még felül is múlták az általam nem régen látott nagy magyar 
játékfilmét (címet hadd ne írjak).

A kísérő műsorban felemelő érzés volt látni ezeknek a 
tehetséges gyerekeknek az igyekezetét, lelkesedését. Csak 
annyit mondhatok, hogy így tovább fiatalok és akkor nem
marad el a várva várt nagy siker!

Jó lenne, ha még több fiatal megérezhetné az alkotásban
(és itt nem csupán filmre gondolok) és a közösségben rejlő
különleges életérzést. Azt hiszem sokkal kevesebb probléma 
lenne a droggal, alkoholizmussal. Az adrenalin egy-egy 
ilyen jól végzett munka izgalmánál is égbe szökhet és azért 
mondjuk meg őszintén, ez azért egészségesebb formája a 
doppingnak.                                                            pbm

Ha tudja, hogy méreg, miért szívja?
benne van a cigarettában. 

Tehát összegezve, ez a szenvedély nagyon veszélyes! 
Semmiképpen nem fiatalkorúaknak való. Mégis ők az elsők a
rászokásban. Talán,mert azt hiszik, hogy ettől már felnőttek.

ÉS ÖNNEK MIÉRT ÉRDEMES ABBAHAGYNIA?
Pénzt spórol vele.
Tisztább levegőt szív.
Elmúlnak a köhögési rohamok.
Példát mutat a fiatalabb korosztálynak.
Kitisztul a tüdő és máris egészségesebb vér kering a 

szervezetben.
Nem beszélve arról, hogy  a nem dohányzó ember jobban 

bírja a terhelést és nem okoz gondot neki, hogy hova dobja 
el a csikket.

Kérjük gondolják át az egészet, mert érdemes.
Jobbágyné
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Nostradamus
Kígyóknak lábsót, 

madaraknak fogsort 2008
I. A „mi szőke egészségügyi miniszterünk” helyére 

nagy eséllyel Dr. Bubó érkezhet, megebb formálni az 
egészségügyet.

II. Sajnos nem nyertük meg az Európa Bajnokság 
rendezését, ezért a TV2-n ma indítják a Sztárok a 
csocsón című műsort.

III. A Szabó család megszűnése után a Gyurcsány 
családról készül szappanopera, „Vörös lobogótól a Kék 
áramlatig” címmel.

IV. Schubert Norbert legújabb kazettáját a Vatikánban 
készíti el, címe Urbit et Norbi lesz.

V. A Mezőgazdasági Minisztérium annyira előre 
dolgozott, hogy kéri a gazdákat, akinek 2008-ban 
fagykára lesz, nyújtsa be kárigényét.

VI. „Pannon puma” gazdasági miniszterünk jövőre 
sem hallja meg azt a bölcsességet, hogy „Sok ember 
segítsége kell ahhoz, hogy egyedül érvényesülhess”.

VII. A zarándokhellyé nyilvánított Balatonöszöd 
bazilikájában látható lesz „Szent Elkúrtuk” 
kegyszobra.

Balázs Antal

Amikor átadták a tanösvényt, biztosra vettem, meg 
fognak keresni jó néhányan és panaszáradatukat végig kell 
hallgatnom. Azt, hogy ezek a kritikák helytállóak-e, magam 
jártam utána. Tudtam, nem vállalja senki, hogy nyíltan leírja 
bírálatát, még akkor sem, ha igazuk van. 

Demokráciában élünk, ahol elszabad, sőt el kell mondani 
véleményünket. Idézve Berzsenyit: „A jó kritika alkalmazott 
tanítás”. Azt, hogy voksunkat letesszük-e az idegenforgalom 
mellett, ez közös ügyünk, még akkor is, ha sokan közvetlenül 
nem ebből élhetnek meg, mint én is, és sokan mások. 

Bízom benne, hogy az UEFA-tól kapott (pontosan egy 
pontot sem!) pofon jókor és gyógyító hatással érkezett, 
mert szereplésünkön röhög az egész mértékadó világ. 
Megvezetőink szánalmas magyarázkodását hallgatva, még 
egyik sem érzi, hogy eljárt felette az idő és úri emberként 
fejet hajtva eltűnne örökre. ’96 óra ez volt a harmadik 
pályázatunk! Senki nem szólt nekik, uraim, ezt a világ 
értelmes felén már régen nem így csinálják! 

Az elmúlt 30 évben se foci, se pályák (beléptető rendszer 
van, de kinek?), az edzők jönnek-mennek (végkielégítéssel, 
vagy kielégítetlenül). Puskás Öcsi bá özvegye és Buzánszki 
Jenő mögé bújva próbálják amatőr „futballméltóságaink” 
megetetni a bírálós bizottság tagjait azzal, hogy Magyarország 
képes ilyen feladatnak megfelelni. 

Ezt nem szopták be, mert hiteltelen és alkalmatlan futball- 
és politikai vezetőink biztosra vehető, hogy veszteséges EB-t 
rendeztek volna. 

Így gondolkodom „Cardif felé félúton”, hogy nálunk a 
faluban minél hamarabb profin kell végeznünk dolgunkat.

A mérkőzés 18 éve folyik, és aki ugyanazt a mezt húzta 
magára, a pálya túloldalán felsorakozó ellenfél játékosait 
kell legyőznie, nem egymást.

Balázs Antal

A cardif-i ösvényen

Tisztelt Polgármester Úr!

Puskás Ferencet, a legnépszerűbb és legismertebb magyart 2006. december 9-én a Nemzet Búcsúja keretében kísértük 
utolsó útjára.

A Nemzet Halottjához méltó búcsúztatás iránt mély, országos gyász, a nemzetközi sportvilág együttérzése nyilvánult 
meg. A sportolók tábora, az állam, az önkormányzatok, társadalmi és civil szervezetek anyagi hozzájárulásával, 
országos összefogással vált lehetővé, hogy a búcsú méltó volt Puskás Ferenc emlékéhez. Minderről a mellékelt DVD is 
tanúskodik. 

Engedje meg, hogy a Kegyeleti Bizottság nevében megköszönjem nagylelkű hozzájárulásukat. 

 Szívélyes üdvözlettel:
                                                   Budapest, 2007. április 23. 
 Dr. Schmitt Pál
 a Puskás Ferenc Kegyeleti Bizottság
 elnöke
A búcsúztatót megörökítő felvétel  DVD-n megtekinthető, mely a rákóczifalvi Könyvtárból kikölcsönözhető.
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OLVASÓI OLDAL

RIIHIMÄKI FINN VÁROSBÓL, az ottani Finn-Magyar 
Baráti Kör elnökségének három hölgy tagját láttuk vendégül 
emlék-házunkban. A közel 60 darabból álló falvédő 
gyűjteményem „szép sikert aratott”.

Ugyanúgy tetszett a Főtér, a Varsány Közösségi Ház és a 
Maci Múzeum!

Máté János és Máté Jánosné
 

Előző lapszámunkban a Tű ereje című cikkbe sajnos hiba csúszott. Tévesen jelent meg a név, helyesen Hovanyecz 
János.

A másik elírás: Hovanyecz Tecuka néni testvére volt Hovanyecz Jánosnak, nem a felesége.
A hibákért elnézést kérek.  TPE

Egy olyan asszonyra, akit nagyon sokan szerettek és 
tiszteltek a községben.

Szilágyi Istvánnéra, aki valamikor Csépai Györgyné volt, 
de a férje 1944. augusztus 20-án a bombázás áldozata lett. 
Hovanyecz János a testvére volt és nem a férje.

Tecukám egy darabig özvegyen élt. 
Egész fiatalon került a hitelszövetkezetbe, amit

Szentmiklósi József református lelkész a lakosság 
összefogásával és segítségével hozott létre. Az én édesapám 
is tagja volt és még sokan, mert a parasztok kis megtakarított 
pénzüket berakták és így tudtak egy kis földet venni, mert 
kölcsönt is kaptak. 

Tecuka már az utóbbi években ült az ablaknál és 
sokszor rám kopogott, vagy nyáron kiszólt, ha postára 
vagy a gyógyszertárba mentem, menjek már be egy kicsit 
beszélgetni. Úgy elmerültünk a múltba, hogy alig tudtuk 
abba hagyni. 

Egyszer sírva mesélte, hogy volt egy család, aki három 
hónapja nem fizette a kamatot és a főnöke mondta, menjen
már hozzájuk, beszéljen velük. Odament, kijött az ember 
ünneplőbe, fekete nadrág, fehér ing, ami nagyon meglepte 
őt. Nem is említette, hogy miért jött, csak kérdezte, hogy 
hová indult és mondta az ember sírva, hogy egy órája halt 
meg a felesége. Tecukám visszament, közölte a főnökével, 

hogy mi történt. A főnök visszaküldte, hogy menjen vissza 
és kérdezze meg, van-e szüksége pénzre a temetésre, mert 
akkor menjen és kamathalasztást kap, meg pénzt. 

Utána pártház lett a hitelszövetkezetből, majd könyvtár, 
ami már le van bontva. 

Azután ment a szabóságba dolgozni, a testvére műhelyébe, 
és míg meg volt a műhely, ott dolgozott. Közben férjhez 
ment Szilágyi Istvánhoz. 

Utána úgy volt, ahogy Ernőék leírták, csak ők nem 
ismerték az előéletét, fiataloknak nem szeretett ilyenekről
beszélni. 

Az egész Hovanyecz család nagyon vallásos  és 
emberszerető volt. 

Nagyon megnyugtat az, hogy halála előtt beszéltem vele 
a kórházban és olyan tisztán emlékezett, még édesapámat is 
emlegette, úgy örült. 

Simogassam meg, megsimogattam az arcát, homlokát, 
sírva köszönte meg, hogy ott voltam, csókolgatta a kezemet 
és két nap múlva meghalt. 

Úgy gondolok rá még, hogy milyen tisztán emlékezett 
rám. Rögtön azzal a szóval fogadott, drága Pirikém, még itt 
talált.

Nagyon sok szeretettel gondolok rá. 
Grósz Ferencné

Finn vendégek

Szeretnék őszintén emlékezni!

Helyesbítés
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Az önkormányzat tervei között szerepel, hogy szabad 
strandot szeretne létesíteni a Tisza-parton. Egy egyszerű, 
élő folyó mellet létesítendő  fürdő helyet.  Leírjuk, hogy 
mi kell hozzá. Akinek van türelme kérjük olvassa el. 
Talán az is világossá válik belőle – miért tartunk itt! 
(Kordokumentum!)

Tehát a megvalósulásának feltételei a következők: 
(milyen akadályokat kell leküzdeni?)

Tóth Lajos polgármester

I. Természetes fürdő üzemeltetése
1. A fürdőhely kijelölésében – szakhatóságként - 

közreműködik a fürdőhely fekvése szerint illetékes:
-  ÁNTSZ városi intézete;
- vízügyi felügyelet;
- rendőrkapitányság, a tiszai fürdőhely kijelölések 

esetében az illetékes vízrendészeti rendőrkapitányság;
- környezetvédelmi felügyelőség;
- hajózási hatóság, a vízi utat érintő vagy közlekedésre is 

használt vízterület esetén;
- nemzeti parkigazgatóság, védett természeti terület 

esetén;
- Honvéd Vezérkar Hadműveleti Főcsoportfőnöksége a 

tiszai fürdőhely esetén;
- megyei katasztrófavédelmi igazgatóság.

TISZAI FÜRDŐZÉSGYERMEKNAP
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TISZAI FÜRDŐZÉS
II. Természetes fürdőhely védőterülete:
1. A Tisza folyónál a fürdőhely területének határától 

a vízfelületen minden irányban 100-100 m kiterjedésű, a 
vízparton pedig - az igénybe vett területen kívül - legalább 
10 m szélességű védőterületet fürdőhellyel azonos oldali 
folyóparton kell kijelölni. A védőterület határait jól 
látható figyelmeztető táblákkal kell megjelölni, s ott a
vízbázisok, a távlati vízbázisok, valamint az ivóvízellátást 
szolgáló vízi létesítmények védelméről szóló rendeletben 
meghatározott korlátozásokat kell betartani.

2. Folyóvizeknél - a fürdőhely folyásirány szerinti felső 
határa feletti szakaszán, a fürdési szezonbeli legkisebb 
vízhozam mellett - ajánlott szennyvíz-bevezetési 
távolságok:

- 500-szorosnál nagyobb hígulás esetén a fürdőhely 
feletti folyószakaszon legalább 5 km,

- 200-500-szoros hígulás esetén a fürdő feletti 
folyószakaszon legalább 15 km,

- 200-szoros hígulás esetén a fürdő feletti folyószakaszon 
legalább 25 km.

Az e pontban rögzített távolságokat indokolt esetben az 
ÁNTSZ megyei intézete szakhatósági hozzájárulásával az 
illetékes vízügyi felügyelet meghatározott körülmények, 
illetve kedvező vagy kedvezőtlen vízminőség-vizsgálati 
adatsor alapján módosíthatja.

3. Fokozottan fertőző szennyvízbevezetés (meghatározott 
fertőzőbeteg-ellátó intézmény, elhullott állati terméket 
feldolgozó üzem, radioaktív szennyvizet kibocsátó 
létesítmény stb.) 25 km-es távolságon túl is csak abban 
az esetben fordulhat elő, ha a megfelelő vízminőséget a 
kijelölni kívánt fürdőhelynél 5 év vízminőség-ellenőrzési 
adatsora alátámasztja, és a vízminőséget kedvezőtlenül 
befolyásoló rendkívüli esemény nem fordult elő.

4. A védőterületen az ott keletkezett szennyvizet 
kizárólag közcsatornára kötött vagy zárt rendszerű 
szennyvízgyűjtőben szabad elhelyezni.

5. A védőterületen előforduló szennyeződés és annak 
veszélye esetén az üzemeltető haladéktalanul bejelentést 
tesz a területileg illetékes vízügyi igazgatóságnál, a területi 
környezetvédelmi hatóságnál és az ÁNTSZ -nél.

III. A természetes fürdőhely üzemeltetésének 
szabályai

1. Fürdőhelynél a várható legnagyobb vendégszámra 
vonatkozóan egy főre számítva 10 m2 pihenést szolgáló 
területet kell biztosítani. A terület egy részét füvesíteni, 
parkosítani kell, fák, bokrok ültetésével árnyas pihenőrészt 
kell kialakítani. A 6 éven aluli gyermekek részére célszerű 
külön fürdőhelyet biztosítani.

2. A gépjárművek számára - a külön jogszabályban 
meghatározott - megfelelő nagyságú és kiképzésű 
parkolóhelyet kell létrehozni.

2. A fürdőhely kijelölése előtt helyszíni szemlét kell 
tartani a megjelölt szakhatóságok és a fürdőhely kijelölését 
kérelmező, a létesítő, valamint az üzemeltető részvételével.

3. A helyszíni szemle során vizsgálni kell a terület 
alkalmasságát és annak megfelelőssége esetén meg kell 
állapítani:

- a fürdőhely határait, valamint az azok kijelölésére 
szolgáló eszközök számát és elhelyezésük módját;

- a mély víz megjelölésére szolgáló eszközök számát;
- azt a vízállástartományt, amelynél a fürdőhely 

üzemeltethető.
4. Az ÁNTSZ a fürdőhely kijelöléséhez a szakhatósági 

hozzájárulást akkor adja meg, ha a fürdővíz minősége 
megfelelő, és a fürdőhely az üzemeltetésre vonatkozó 
közegészségügyi előírásoknak megfelel.

5. A fürdőhely kijelölésére szolgáló eszközök: 
- A kijelölt fürdőhely határát a parton 60x30 cm méretű, 

fehér alapú, kék hullámzó vízen fekete felsőtestet ábrázoló 
táblával, a vízen vörös-fehér függőlegesen csíkozott, henger 
alakú, legalább 50x50 cm-es bójákkal kell megjelölni.

- A kijelölt fürdőhely határát jelző táblán kék mezőben 
fehér nyíllal és a távolság (méter, kilométer) feltüntetésével 
kell a fürdőhely hosszát jelölni. A 120 cm-nél mélyebb víz 
határát tavakon és állandó vízszintű vízterületeken “120 cm” 
feliratú, folyókon “mély víz” feliratú táblával kell jelölni.

6. A jegyző a fürdőhely kijelöléséről a helyben 
szokásos módon tájékoztatja a lakosságot.

7. A fürdővíz minőségére vonatkozó laboratóriumi 
vizsgálat költségeit a fürdőhely üzemeltetője (nálunk az 
önkormányzat) viseli.

8. A veszélyes, illetve egészségre ártalmas vízterületek 
fürdést tiltó táblával történő megjelölését az

- ÁNTSZ városi intézete,
- rendőrkapitányság,
- vízügyi igazgatóság, vagy
- környezetvédelmi felügyelőség javaslatára a jegyző 

rendeli el.
9. A jegyző minden évben
- a veszélyes, illetve egészségre ártalmas vízterületről,
- a kijelölt fürdőhelyen a fürdési tilalom elrendeléséről, 

illetve annak feloldásáról a helyben szokásos módon 
tájékoztatja  a lakosságot.

10. A fürdőhely üzemeltetője köteles a védőterület határait 
megjelölni.

11. A fürdőhely üzemeltetője legkésőbb a fürdési idény 
kezdete előtti 15. napig készíti el az üzemeltetési szabályzatot. 
Az üzemeltetési szabályzatnak a fürdőhely szakszerű és 
biztonságos üzemeltetésével kapcsolatos részletes műszaki, 
technológiai, biztonságtechnikai, környezetvédelmi és 
egészségügyi előírásokat kell tartalmaznia. Az üzemeltetési 
szabályzatot, illetve annak módosítását az ÁNTSZ -
hez jóváhagyás céljából be kell nyújtani. Az ÁNTSZ a 
jóváhagyásról határozattal dönt.

2007. Negyedik szám



TISZAI FÜRDŐZÉS
legnagyobb napi vendégszámot, s ennek betartásáról 
gondoskodni, a túllépést szervezési és egyéb intézkedésekkel 
megelőzni,

- a vízmintavételt és az egyéb szakhatósági feladatok 
ellátását elősegíteni,

- a fürdőhely építményeit szezon kezdete előtt felújítani, 
a létesítményt és területét folyamatosan jó karban tartani,

- mindent megtenni annak érdekében, hogy a víz kémiai 
és mikrobiológiai paraméterei hatására a fürdővendégeknél 
egészségkárosodás ne jöjjön létre,

- az elsősegélynyújtó felszerelést és kötszereket a 
helyszínen, bármikor elérhető helyen tartani, a felszerelések, 
gyógy- és kötszerek pótlásáról gondoskodni,

- a nyitva tartás időtartama alatt biztosítani,
- vízi mentésben jártas úszómesteri ügyeletet,
- 1000 fő/nap átlagos vendégszám esetén elsősegélynyújtó 

helyet és legalább egy, mentőtiszti szakképesítéssel 
rendelkező személy vagy olyan orvos jelenlétét, aki az 
Országos Mentőszolgálat által szervezett oxyologiai 
tanfolyamot elvégezte, tanfolyamzáró vizsgát tett, és az 
előírt gyakorlatokat teljesítette, és az ügyeleti helyet feltűnő 
jelzéssel a fürdőzők tudomására hozni,

- üzemeltetési naplót vezetni a vendégforgalom napi 
adatairól, balesetekről, a vízminőséggel összefüggő 
változásokról és egyéb rendkívüli eseményekről.

12. Az üzemeltető a balesetek megelőzése céljából 
vizsgálni köteles kötél, lánc végighúzásával a meder víz 
alatti részét az első üzembe helyezés előtt, minden évben 
a fürdési szezon előtt, valamint balesetveszély gyanúja 
esetén. A vizsgálat eredményét az üzemeltetési naplóban 
fel kell jegyezni.

13. Úszómesterként (mentőőrként) alkalmazni kizárólag 
azt a személyt lehet, aki a vízi mentésben való jártasságáról 
érvényes igazolással rendelkezik és egészségügyi 
alkalmasságát az orvos igazolja.

14. A mentőőrt el kell látni a segélykéréshez szükséges 
hírközlő eszközzel, továbbá a vízi közlekedés rendjéről 
szóló 27/1993. (IX. 23.) KHVM rendelet mellékletét 
képező Hajózási Szabályzat előírásainak megfelelő 
mentőcsónakkal, és arra 40x40 cm nagyságú, fehér alapú, 
30x30 cm szármagasságú, 10 cm széles vörös kereszttel 
ellátott zászlóval kell felszerelni. A csónakban kizárólag 
mentőőri szolgálatot ellátó személy tartózkodhat, és az csak 
mentési feladatok ellátásához használható.

15. A mentőőr szolgálati ideje alatt köteles a csónakban 
vagy a csónak 50 méteres körzetében tartózkodni, olyan 
helyen, ahonnan a fürdésre kijelölt vízfelület belátható.

16. Olyan fürdőhelyeken, ahol gyermekek csoportosan 
vagy tömegesen fordulnak elő (pl. gyermek- és ifjúsági tábor, 
vízparti üdülő), az üzemeltetőnek a balesetek megelőzése 
érdekében - a gyermekcsoport ott tartózkodási ideje alatt 
- külön mentőőrt kell biztosítani a csoport felügyeletére.

Polgármesteri Hivatal

3.   A sportolási lehetőség elősegítésére (pl. a labdajátékokra) 
alkalmas területrészt biztosítani kell úgy, hogy az a vendégek 
nyugalmát ne zavarja és ne legyen balesetveszélyes. A vízi 
sporteszközök tárolására a fürdőhely elkülönített területén 
vagy annak közelében alkalmas területet kell kijelölni.

4. A pihenő-, sport- és egyéb területet állandóan tisztán 
és rendben kell tartani. Ennek elősegítése érdekében a 
terület nagyságához viszonyítva megfelelő számú méretű 
és elhelyezésű hulladékgyűjtő edényről kell gondoskodni. 
A hulladékgyűjtőket naponta, illetve szükség szerint üríteni 
kell, és a hulladékot zárt szállító járművel engedélyezett 
ártalmatlanító helyre kell elszállítani.

5. Naponta gondoskodni kell a fürdésre igénybe vett 
vízfelület, a vízpart tisztán tartásáról. Az építmények 
helyiségeit naponta, illetve szükség szerint nagyobb 
gyakorisággal takarítani és az üzemeltetési szabályzatban 
rögzített módon fertőtleníteni kell. Folyamatosan 
gondoskodni kell a helyiségek és a terület rovar- és 
rágcsálómentességéről.

6. Gondoskodni kell megfelelő számú öltözési (vetkőzési) 
lehetőségről. A legnagyobb vendégszám figyelembevételével
nemenként elkülönített, kézmosási lehetőséggel felszerelt, 
díjmentesen igénybe vehető, a vízparttól 100 m távolságon 
belül elhelyezett illemhelyet a külön jogszabály előírásai 
szerint kell létesíteni. Ha a szennyvíz elvezetése 
közcsatornába nem lehetséges, akkor az illemhelyekhez 
csak zárt rendszerű szennyvízgyűjtőt szabad telepíteni. A 
zárt rendszerű szennyvízgyűjtőben összegyűlt szennyvíz 
elszállításáról vagy ártalommentes elhelyezéséről az 
üzemeltetőnek kell gondoskodnia.

7. Állatot a fürdőhely területére bevinni – az ÁNTSZ 
által engedélyezett őrkutyás biztonsági szolgálat kivételével 
- tilos. A fürdőhely területén a fürdési szezonban horgászni 
nem szabad.

8. Lehetőség szerint gondoskodni kell a fürdőközönség 
számára zuhanyozási lehetőségről. 1000 főnél nagyobb 
vendégszám esetén 200 fő/1 db, de legkevesebb 4 db 
zuhanyállást kell biztosítani.

9. Ha ivóvízvételre a fürdőhely területén vagy közvetlen 
közelében nincs lehetőség, elő kell segíteni vendéglátó 
létesítmény települését.

10. A fürdőzőket írásos formában (lehetőség szerint 
hangjelzéssel is) tájékoztatni kell:

- a víz minőségéről és annak megőrzésével kapcsolatos 
használati szabályokról,

- a levegő és a víz aktuális hőmérsékletéről, a víz 
mélységéről,

- a fürdő rendeltetésszerű használatával összefüggő 
kötelmekről,

- egyéb közérdekű információkról.
11. A közterülettől lehatárolt természetes fürdő 

üzemeltetője köteles:
- írásban rögzíteni és   kifüggeszteni    a   megengedhető 
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Bocs D’Art galéria

Elmúlt hónapban japán vendégek jártak a településen. 
Ennek tiszteletére került megrendezésre a Nap kapujában 
c. kiállítás a Bocs D’ Art Galériában, amely Kovács 
Mihály japán vonatkozású gyűjteményéből adott ízelítőt. A 
szervezők ötlete volt, hogy ne csak a tárgyakkal jelenítsük 
meg ennek a csodálatos, színes országnak a hagyományait, 
hanem varázsoljunk az asztalra is egy kis ízelítőt étkezési 
szokásaikból. A feladatot én kaptam és azt hiszem nem 
szükséges említenem, hogy szorongtam, meg tudok-e felelni 
a feladatnak. Sajnos életemben nem jártam még nemhogy 
Japánban, de japán étteremben sem. 

Indulásként kaptam Kovács úrtól néhány csomag nori-
lapot (szárított tengeri algából készült papírvékony lapok), 
bambuszgyékényt, egy üvegcsében valami japán feliratú 
barna folyadékot (most már tudom, szójaszósz volt) és egy 
szakácskönyvet a sushi-készítésről. 

Kezdődhetett a búvárkodás az interneten, aminek 
eredménye, hogy feltámadt az igényem, hogy többet olvassak 
erről a nagyon érdekes és színes országról.

A sushi szó jelentése: „savanyú”. Az élelemezés-tudósok 
szerint nagyon egészséges étel: finom, könnyű és alacsony
kalóriatartalmú. A sushi eredetileg úgy keletkezett, hogy a 
nyers húst rizsbe csomagolva tárolták, így tovább friss maradt. 
Csak később kezdték el együtt fogyasztani a kettőt.

A rengeteg fajta sushi közül én a tekercset (maki sushi) 
készítettem el. Ehhez először elkészítettem a rizst: 4 csésze 
hosszú szemű rizs, 4 csésze víz, 2 evőkanál Mirin (japán édes 
rizsbor vagy helyette valamilyen édes fehérbor), fél csésze 
rizsecet (helyette balzsam ecetet használtam), 5 evőkanál 
cukor (próbálkozásaim eredményeként ennél kevesebb is 
elég), 2 teáskanál só. 

A rizsszemeket először öblögessük át. Ezután egy tálba téve 
adjuk hozzá a 4 csésze vizet és a Mirint. Ezt így hagyjuk 30 
percig ázni. (Közben nekiláthattam a töltelék elkészítéséhez.) 
A fél óra után erős lángon kezdjük melegíteni, és a forrástól 
számítva 1 percig forraljuk, majd vegyük kis lángra és így 
főzzük 20 percig (addig főztem, míg megpuhult). Ha ezzel 
is megvagyunk, akkor vegyük le és tegyük félre lefedve 10 
percig. Addig keverjük össze a rizsecetet, a cukrot és a sót. 
A 10 perc letelte után szedjük át egy másik, például fa tálba 
a rizst, és keverjük hozzá az előbbi keveréket. Végezetül 
terítsük le és hagyjuk kihűlni.

Hogyan készül a töltelék? A töltelék szinte bármiből 
készülhet, ezért nagyon sokféle lehet. Én nyers lazacfilét
használtam és készítettem egy zöldség kavalkádot, hogy színes 
legyen. A sárgarépát, kígyóuborkát, póréhagymát és gombát 
(eléggé el nem ítélhető módon a Shiitake gombát magyar 
barna gombával helyettesítettem) feldaraboltam hosszában 
körülbelül fél centiméter keresztmetszetűekre. Mindenből elég 
egy kevéske. A töltelék ízesítéséhez szükséges: 1 csésze hideg 
víz, 2 teáscsésze Mirin, 5 teáskanál shoyu (sötét szójaszósz), 
2 teáskanál cukor. A felszeletelt alapanyagot hideg vízben 
kezdjük melegíteni és a forrástól számítva 10 percig főzzük. 
Ha kész, a fölösleges vizet öntsük le, hogy annyi maradjon, ami 
még éppen ellepi a tölteléket. Ezután adjuk hozzá az ízesítőket, 
keverjük össze, és ebben a lében hagyjuk kihűlni. 

Ez után következett az izgalmasabb rész, a sushi 
feltekerése. A bambusz szőnyegecskére tettem a nori-lapot, 
kb 1 cm vastagon ráterítettem a rizst (egyik oldalon fél cm-t 
meghagytam az összeragasztáshoz), és hosszában a közepére 
halmoztam a tölteléket: hosszúkásra vágott nyers lazac mellé 
variáltam tekercsenként a zöldségeket. A feltekerés nem is volt 
olyan ördöngösség és a töltelék nedvességétől sikerült a lapokat 
összeragasztanom is. Néhány óra hűtőben történő pihentetés 
után lehetett – nagyon éles késsel – egyenlő részekre felvágni 
és ízlésesen tálra rakni. Mivel sem sake-t (rizsbor), sem miso-
levest nem szolgálhattunk fel, így maradt hozzá a japánok által 
közkedvelt zöld tea.

Félelmem beigazolódott (mármint, hogy nekem azt mondták, 
hogy a japánok sietnek), nem csak magyarok ettek belőle, 
hanem a japán vendégek is. Vagy nagyon jól neveltek (ami 
róluk köztudott), vagy tényleg hasonlított a sushi-hoz, de nem 
fintorogtak. Így ért véget kalandozásom a Nap kapujában.

pbm

Japán csodák a terített asztalon: sushi

Minden apró részletről tájékoztatom Önt, ha hitelt 
szeretne: jelzálog, adósságrendező hitelek, szabadon 
felhasználható kölcsönök, hitelkártyák banki háttérrel: 

30/299-4927.
Sok kicsi sokra megy?

Tankoljon és vásároljon olcsóbban: a benzinkutaknál 
6%, az áruházakban 2% kedvezménnyel! Nem 
szemfényvesztés! Hívjon fel, és minden információt 

elmondok Önnek: 30/299-4927.
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Május 18-tól a Macimúzeum 
Bocs D’ Art galériájában megtekinthető a 

SZENT FLÓRIÁN SEREGE 
című kiállítás,

 amely a rákóczifalvi tűzoltó-szertár átadása és a 
tűzoltóautó  megáldásának, valamint felszentelésének 

alkamából nyílt meg. 

ST.MARTIN
Égi vár

címmel ad koncertet a Katolikus templomban
június 8-án, pénteken 19 órakor.

ST.MARTIN a Macimúzeumban




